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Peagi jõuab kohale igasügi-
sene viirushaiguste hooaeg. Kui 
koroonapandeemia ajal maksis 
tervisekassa 70% palga ulatuses 
haigushüvitist alates haiguslehe 
teisest päevast, ei tasu 1. juulist 
esimese kolme päeva eest mitte 
keegi. Kuigi toonane tervise- ja 
tööminister Peep Peterson kin-
nitas veel käesoleva aasta al-
guses haiguspäevade varasema 
hüvitamise korda pikendades, 
et see meede on ülimalt oluli-
ne sadadele tuhandetele Eesti-
maa inimestele, ei jõutud koalit-
siooniläbirääkimistel haigushü-
vitiste varasema hüvitamise pi-
kendamises kokkuleppele. «Sel-
leks puudub eelarves kate,» tõ-
des sotsiaalministeeriumi tervi-
sesüsteemi arendamise osakon-
na juhataja Kersti Esnar.

Haigusleht kui luksus
Haigestumise neljandast ka-

heksanda päevani peab hüvitist 
maksma nüüd tööandja ja alles 
pärast seda tuleb mängu tervi-
sekassa. Arvuti taga töötajad ei 
pruugi uue korra mõju tunda, 
sest neil on kergema haigestu-
mise korral võimalik jääda kaug-
tööle ja palga maksmine jätkub. 
Kuid märkimisväärses osas ame-
tites – näiteks politseinikud, bus-
sijuhid, (lasteaia)õpetajad, müü-
jad, hooldajad,  meditsiinitööta-
jad – kaugtööd teha ei saa. Sa-

muti seisavad dilemma ees, kas 
võtta haigusleht ja kaotada olu-
line osa palgast või käia tööl ja 
põdeda haigust püstijalu raha 
kaotamata, madalapalgalised, 
sh üksikemad, kelle seast kogeb 
suhtelist vaesust statistikaameti 
mullustel andmetel pea iga kol-
mas. Ent millises olukorras on 
20-30 aasta pärast nende tervis, 
kes praegu ei saa oma haigusi 
korralikult välja ravida?

«Kui väiksem laps oli haige, 
jäin tema põetamiseks hooldus-
lehele, aga kui mul endal tekkis 
esmalt väikesest nohust eelmi-
sel talvel põskkoopapõletik, ei 
tulnud pähegi, et võiksin en-
dale lubada haiguslehega ko-
ju jäämist,» jätkas 17-aas-
tase poja ja kooli mine-
va 7-aastase tütre üksi-
kema Elis (36). «Käi-
sin tööl ka siis, kui 
kraadiklaas näitas 
ligi 38 ja oleks pi-
danud hoopis kodus 
teki all antibiooti-
kume sööma. Mul 
on kohustused ja ma 
vastutan oma laste toit-
mise ja katmise eest, ol-
gugi oma tervise hinnaga.» 

Mis juhtub saabuval viirus-
te hooajal, mil algav  küttepe-
riood igakuiseid kommunaal-
kulusid veelgi tõstab, Elis esial-
gu mõelda ei taha. Naine peab 
niigi kasinast palgast tasuma 
ka üürikorteri eest. «Kes mak-
sab arved, kui veedaksin pool-
teist nädalat haigena kodus?» oh-
kas naine. «Rahaline kaotus on 
isegi lapsega hoolduslehel olek, 
sest hüvitist saab 80% palgast. 
Omal ajal, kui mu esimene laps 

viibimise aega,» rääkis Toomel. 
Tema veendumusel tabab piira-
tud võimalus haiguslehte kasu-
tada eriti raskelt neid, kes töö-
päeva jooksul suhtlevad vahetult 
paljude inimestega ning tööta-
vad suurenenud terviseriskiga.

«Näiteks teenindajatel – ho-
tellinduses, toitlustuses ja jae-
kaubanduses – on palgatase ma-
dal, terviseriskid suured ja ma-
dala palgataseme tõttu majan-
duslik surve haigena tööl käi-
miseks suur,» rõhutas Toomel. 
«Neil ja teistel sarnastel ameti-
kohtadel kaaluvad töötajad hoo-
lega, enne kui tervenemiseks ko-
ju jäävad.»

Toomel möönis, et tervisekas-
sa kulud on mõistagi suured ja 
on loomulik, et otsitakse kokku-
hoiukohti, kuid enne tervise 
arvel kokkuhoidmist võiks 
veelgi rohkem otsida teisi 
võimalusi. «Enne esimes-
te haiguspäevade hüvita-
mise korda kehtinud (ning 
nüüd taas kehtiv) kord 
toimis piisavalt kaua, et 
väita: see tõi kaasa pi-
kemad haiguslehed, hai-
gena töötamise ning ini-
meste kehvema tervise,» 
toonitas esimees. «Kokku-
võttes kasvas nii tööand-
ja kui riigi rahaline koor-
mus. Kardame, et täna keh-
tiv kord pikendab töölt ee-
mal viibitud aega ning tervi-
sekassa ja tööandja kulud suu-
renevad.»

Ka tervisekassa töövõime-
tushüvitise teenusejuht Lea 
Kalda tõdes, et pärast hai-
guspäevade vara-
sema hüvita-
mise lõpe-
tamist on 

inimeste haigena tööle minemise 
risk. «Kuivõrd suure mõjuga see 
realiseerub, on tervisekassal ole-
masoleva statistika pealt keeru-
line prognoosida,» lisas Kalda.

Samas on varasemad uurin-
gud juba ammu tõestanud, et hai-
gena tööl käimine on suur prob-
leem. Värbamisagentuuri Bran-
dem uuringust selgus 2020. aas-
tal enne koroonapandeemia al-
gust, et murettekitavalt suur oli 
haigena tööl käijate arv just kau-
banduses, toitlustuses ja muudel 
teenindavatel tegevusaladel, kus 
teiste inimeste nakatamise oht 
on suurem. Need on valdkon-
nad, kus paraku ei ole võimalik 
töötada kaugtöö vormis või va-

balt valitud 
ajal. 

2019. aasta jooksul käis haige-
na tööl 68% majutuse ja toit-
lustuse tegevusala töötajatest, 
67% muude teenindavate te-
gevusalade töötajatest ja 63% 
kaubanduse tegevusalade töö-
tajatest. Neid ettevõtteid seob 
klientidele antud lubadus lahti-
oleku aegade osas ja ka inimes-
tega kokkupuutumine on nendes 
valdkondades möödapääsmatu.

Madalama palgaga  
igal ajal tööle

Enim käisid Brandemi uurin-
gu kohaselt haigena tööl mada-
lama hariduse ja palgaga tööta-
jad. Juba 2019. aastal joonistus 
välja ka selge negatiivne seos 
töötasu suuruse ja haigena tööl 
käimise vahel: mida madalam 
on töötasu, seda suurem on tõe-
näosus, et inimene haigena tööle 
läheb. Töötajatest, kelle bruto-
töötasu täistöökoormuse korral 
oli alla tuhande euro, käis hai-
gena tööl 61%. Üle 2000-euro-
se brutopalgaga töötajatest käis 
viimase aasta jooksul haigena 
tööl 41%.

Uuringust ilmnes, et kõige 
rohkem käiaksegi haigena tööl 
sel juhul, kui töötasuga toimetu-
lek on kehv ning ei tööandja ega 
riik ei kompenseeri haiguspäe-
vade tõttu saamata jäänud töö-
tasu. «Keegi ju ei taha tegelikult 
haigena tööl käia, aga see on pal-
jude jaoks sundseis,» kommen-
teeris toona Brandemi tegev-

juht Marie Evart. «Kuigi lei-
dub ka neid, kelle töö jääks 

ametipostilt eemal-
oleku tõttu tege-

mata, käiakse 
valdavalt 

haige-
na 

tööl siiski puhtalt isiklikel ma-
janduslikel põhjustel.» 

Perearstide meelest on uus 
kord õigustatud

Tallinna perearstide seltsi ju-
hatuse liikme Aleksandra Gar-
kuša sõnul on kriisiaegsest meet-
mest – maksta haigusraha ala-
tes teisest haiguspäevast – loo-
bumine õigustatud. «Haigushü-
vitise päevad muutusid töötaja-
tele soodsamaks Covid-19 pan-
deemia algusega, seega riik soo-
dustas inimeste eneseisolatsioo-
nis püsimist haigestumise kor-
ral,» toonitas dr Garkuša. «Ku-
na praegu on Covid-19 muutu-
nud tavaliseks sesoonseks vii-
ruseks, on ka kõik pandeemia-
ga seotud piirangud lõpetatud 
ning soodustused kaotatud. Sü-
gistalvel tõuseb viirustesse hai-
gestumine – nagu igal eelneval 
aastal – ning see pole Eesti tin-
gimustes kellegi jaoks üllatus.»

Kalda märkis, et haigushüvi-
tiste maksmise korra muutmine 
koroonapandeemia ajal oli ajuti-
ne meede, millega tegi riik kõik 
selleks, et inimesed püsiksid ka 
haiguskahtluse (näiteks lähikon-
takt) korral kodus. Kui aastal 
2019 hüvitas tervisekassa 290 
598 haiguslehte, tõusis see arv 
2020. aastal 356 507 haiguslehe-
ni, 2021. aastal 486 141-ni ning 
mullu koguni 568 073-ni. Töö-
võimetuslehtede kulu 2021. aas-
tal oli 130 miljonit 595 000 eu-
rot ning mullu 142 miljonit 671 
000 eurot.

Kas koroonaviiruse leviku ja 
haiguspäevade hüvitamise muu-
datuse tulemusel kasvas haigus-
lehtede võtmine kuidagi kerge-
käelisemalt, ei ole Järveotsa pe-
rearstikeskuse perearsti  Diana 
Ingeraineni sõnul täpselt võima-
lik analüüsida. «Olen 25 aastat 
arstina töötanud ja mulle tundub, 
et trendid on pigem sellised, et 
need, kes alati ja igal juhul töö-
võimetuslehe võtavad, teevad 
seda jätkuvalt, olenemata asja-
olust, mis päevast haigushüvitst 
makstakse,» rääkis dr Ingerai-
nen. «Ja need vaesekesed, kes 
kunagi endale hõlpu ei anna, 
ei võta haiguslehte ka praegu. 
Töövõimetuslehele jäämine ei 
sõltu palganumbrist, vaid ini-
mese enda hoiakutest ja aru-
saamistest.»

Koroonaviirusse  
nakatumine kasvab

Terviseamet prognoosib 
ägedate respiratoorsete vii-

rustega seotud haigestumis-
te suuremat kasvu alates sep-
tembrist, mis on tavapäraselt 
seotud kooli algusega. Paraku 
pole ka Covid-19 kuhugi ka-
dunud, vaid ringleb jätkuvalt 
aktiivselt. 34. nädala jooksul 
lisandus tervise ja heaolu info-
süsteemide keskuse andmeil 259 
haigusjuhtu. «Registreeritud hai-
gusjuhtude üldarv on kasvanud 
43,1% võrra augusti keskpaiga-
ga võrreldes ning haigestumus 
on kasvanud peaaegu kõikides 
vanusrühmades,» rääkis tervi-
seameti nakkushaiguste epide-
mioloogia osakonna peaspetsia-
list Olga Sadikova.

KOLM HAIGUSPÄEVA RAHATA: Saabuval sügisviiruste hooajal 
näeme tööl kolleege nakatavaid ja poole vinnaga panustavaid töötajaid
«Mul ei olnud isegi varasema haigushüvitise korra pu-
hul materiaalselt kunagi võimalik haiguslehel olla, pi-
gem käisin haigena tööl,» tunnistas tuntud toidupoeke-
ti müüja Elis.  Uue haigushüvitiste korra jõustumise jä-
rel on tema jaoks mõeldamatu tõvevoodis kolm päe-
va rahata põdeda. Uuringud näitavad, et rohkem kui iga 
teine inimene (61%) Eestis käib haigena tööl, sest ei jul-
ge rahapuuduse tõttu haiguslehte võtta.

Liisa Tupits
liisa.tupits@tallinnlv.ee

Tallinn on oma puhta lin-
naõhu poolest Euroopas 
neljandal kohal, kümne 
aasta jooksul on siin õhk 
tunduvalt puhtamaks 
muutunud. 

Tallinna õhus on kõvasti vä-
henenud just väävel- ja läm-
mastikdioksiidi osakaal. Vii-
mase kolme kuu jooksul ei ole 
seirejaamades, kus õhusaastet 
mõõdetakse, olnud ühtegi piir-
väärtuste ületamist.

«Kui võrrelda näiteks Liiva-
laia seirejaama eelmise ja sel-
le aasta tulemusi, siis üllatu-
sena on ka seal ehitustöödele 
vaatamata õhu seisund natu-
ke paremaks läinud,» ütles lin-
na keskkonna- ja kommunaal-
ameti looduskaitse juhtivspet-
sialist Meelis Uustal. «Suure-
maid ületamisi on olnud aas-
tataguse ajaga võrreldes vähe. 
Üks põhjus on see, et liiklus 
on sealt eemale suunatud.»

Tallinnas on õhureostuse al-
likatena endiselt esikohal liik-
lus ja ahiküttega majapidami-
sed. Kuigi oleme oma saas-
tamata linnaõhu poolest Eu-
roopas lausa neljandal kohal, 

põhjustavad organismi mürgi-
tavad ja nõrgestavad heitmed 
ka siinsetele inimestele prob-
leeme. Õhusaaste tõttu sureb 
Eestis enneaegu tuhat inimest 
aastas. Tallinna linn tegeleb 
järjepidevalt välisõhu seisun-
di parandamisega.

«Kõige tähtsamad tegevu-
sed selles suunas on seotud 
rohelisuse arendamisega Tal-
linna linnas, aga ka sooviga 
pakkuda alternatiivi autode-
le korraliku ühistranspordi ja 
rattaga liikumise võimaluse 
näol,» lausus linnapea Mih-
hail Kõlvart.

Noorte keskkonnaühisus ja 
Tallinn Euroopa roheline pea-
linn 2023 korraldasid puhta 
õhu päeva raames noortele 
mõeldud ürituse, et suurenda-
da teadlikkust ja leida võima-
lusi, kuidas meie pealinna õhk 
endiselt puhas hoida.

Tallinnas on kolm õhumõõ-
tejaama. Õismäel asuvas seire-
jaamas mõõdetakse peamiselt 
magalarajoonide iseloomulik-
ku õhusaastet. Põhja-Tallinna 
oma iseloomustab tööstus- ja 
kohtkütte piirkonna õhuseisun-
dit. Kolmas seirejaam asub Lii-
valaia tänaval ja seal mõõde-
takse õhukvaliteeti tiheda liik-
lusega kesklinna piirkonnas.

Tallinna õhu suurimad 
reostajad on liiklus ja 
ahiküttega majad

oli väike, maksti alla 12-aasta-
se haigestunud lapse põetami-
se eest esimesest päevast sada 
protsenti palgast.»

Politseinikud pidevas  
haigestumisohus

Lääne-Harju politseijaoskon-
na patrullpolitseinik Arno Lauk 
nentis, et politseitöö eripärade 
tõttu tähendab sügisest kevadeni 
kestev haiguste periood kõigi es-
mareageerijate jaoks riski, mida 
isegi kaitsevahendeid kasutades 
pole võimalik lõpuni maandada. 
«Ühiskonna kõigi nurgataguste-
ga enamasti ka füüsiliselt lähe-
dalt kokku puutudes on parata-
matu, et haigustekitajad kandu-
vad esmalt ametnikule ja temalt 
edasi kolleegidele, kellega jaga-
takse poole ööpäevast ühte sõi-
dukit, töövahendeid ning -tingi-
musi,» rääkis Lauk. «Paarimehe 
esimesed märgid külmetushai-
gusest on selge signaal, et paa-
ri päeva pärast tuleb ka endal 
mõneks ajaks töölt eemale jää-
da. Graafikupõhise töö iseloom 
aga tähendab, et vahetuse käigus 
sümptomite avaldudes ootavad 
ees vabad päevad ning kaheks-
kolmeks vahetuseks pole mõ-

tet haiguslehte võtta, kuna 
neid nagunii ei hüvitata 

– seda enam, et tege-
mist on 12-tunniste 
tööpäevadega.» 

Sellisel moel 
taastuvad politsei-
nikud oma tõvest 
puhkepäevade ajal 

ning peavad leidma 
võimaluse, kuidas ära 

jäänud vahetused hil-
jem järgi teha. «Haigus-

lehe kestus aga ei kata ala-
ti graafikupõhise töö käigus 

tekkivaid miinustunde,» nentis 
Lauk. «Nõnda lüheneb puhka-
miseks mõeldud aeg veelgi, nii-
gi tavapopulatsiooniga võrrel-
des kahekordse stressiga füüsi-
se koormus suureneb ja kaugu-
ses terendavad juba tüsistused 
ning läbipõlemine.»

Haigushüvitise eesmärk on 
anda töötajale aega taastumi-
seks. «Eri haigustekitajad on po-
litseitöö terviserisk, mida selli-
sena aga ei käsitleta – kliendi-
ga kokkupuutel koju (ja perele) 
toodud viirusest vabanemine on 
justkui töötaja isiklik probleem,» 
tõi Arno Lauk välja. «Haiges-
tumisest hoolimata tööd jätkav 
ametnik on oma kolleegidele 
aga otseseks ohuks, kuna vii-
rused levivad sedavõrd tihedas 
kokkupuutes olevates kollektii-
vides kulutulena.»

Lastega peredes on alati 
keegi tõbine

G4S Eesti lennundusjulges-
tustöötaja Pamela mainis, et ta 
on küll üsna harva haige, aga 
kui mõni viirus teda tabab, siis 
korralikult. Tema peres kasvab 
neli last vanuses 18, 15, 5 ja 3. 
«Mind kui lapsevanemat tabab 
haigushüvitiste uus kord väga 
raskelt, sest kui kolm esimest 
päeva haigusraha ei maksta, jääb 
ära võimalus rahulikult kodus 
tervist taastada,» tõdes Pame-
la. «Seevastu peab muretsema, 
et graafikujärgsed töötunnid jää-

Suur hulk autosid toob ummikuid ja rikub linnaõhku.  Mats Õun

Krista Kiin
krista.kiin@ 
tallinnlv.ee

vad tegemata, töötasu saama-
ta ning tuleb kalkuleerida, kui-
das rahaliselt hakkama saada – 
haiguslehel olek on suur välja-
minek. Elukallidus läheb kõrge-
maks ja maksud tõusevad.» Kui-
gi kahtlemata jagus neidki, kes 
soodsama haigushüvitiste kor-
ra ajal niisama töövõimetusle-
hele jäid, tabab juulist jõustu-
nud uus süsteem Pamela veen-
dumusel just tublimaid. «Nende 
seas on palju selliseid, kes käi-
vad tööl oma tervise hinnaga,» 
kinnitas naine. «Minu töös on 
palju kokkupuudet inimestega, 
ka  välismaalastega, seega na-
katumisoht on suur. Ja kui veel  
kolleegid tulevad nö poolpidu-
sena tööle, siis seda suurem on 
risk haigestuda.»

Seega, kuigi perearstid anna-
vad üsna kergekäeliselt haigus-
lehti, kutsumata oma nimistus-
se kuulujaid isegi vastuvõtule 

kopse kuulama või vereproovi 
andma, ja tööandjal pole min-
git õigust kontrollida haigusle-
he sisulist kehtivust, on hoo-
pis teine lugu üksikvanema või 
madalapalgalise inimesega, kes 
elab palgapäevast palgapäevani 
ja kel pole sedavõrd ebasoodsa-
tel tingimustel põdemiseks liht-
salt rahalist võimalust.

Uus kord toob  
kehvema tervise

Ametiühingute keskliidu 
esimees Jaan-Hendrik Toomel 
usub, et inimeste haigena töö-
le minemise risk on nüüd taas 
suurem kui oli varem, mil hü-
vitati esimesi haiguspäevi. «Li-
saks oleme seisukohal, et töö-
tajasõbralikum haigushüvitise 
maksmine hoiab paremini ini-
meste tervist, soosib koju jäämist 
esimeste haigustunnuste ilmne-
des ning lühendab töölt eemal 

Käisin tööl 
38-kraadise  

palavikuga, sest 
vastutan oma laste 

toitmise ja  
katmise eest.

Mida madalam palk, seda suurem  
tõenäosus haigena töötada
• Juba 2019. aastal joonistus 

välja ka selge negatiivne 
seos töötasu suuruse ja 
haigena tööl käimise va-
hel: mida madalam on 
töötasu, seda suurem on 
tõenäosus, et inimene hai-
gena tööle läheb. 

• Töötajatest, kelle brutotöötasu täis-
töökoormuse korral oli alla tuhande 
euro, käis haigena tööl 61%. Üle 
2000-eurose brutopalgaga töötaja-
test käis viimase aasta jooksul haige-
na tööl 41%.

• 1. juulist jõustusid seadusemuudatu-
sed, mille kohaselt on tööandja kohus-

tatud maksma töötajale hai-
gushüvitist neljandast kuni 
kaheksanda päevani. Töö-
taja omavastutus on esi-
mese kolme haiguspäeva 
eest ning tervisekassa alus-

tab töövõimetushüvitiste väl-
jamaksmist alates üheksandast 

päevast. Selline süsteem kehtis Eestis 
ka kuni 2020. aasta lõpuni. 2021. aas-
ta jaanuarist kuni 2023. aasta 30. juu-
nini oli esimene haiguspäev tööta-
ja omavastutus, tööandja tasus teisest 
kuni viienda päevani ja alates kuuen-
dast haiguspäevast maksis hüvitist 
tervisekassa.

BEŠKINA: Riik peaks hüvitama endiselt  
esimese või teise haiguspäeva
«Kui inimene käib tööl ja mak-
sab makse, oleks õiglane, et 
riik tagab talle sotsiaalsed 
garantiid. Sealhulgas ka 
võimaluse end kodus ravi-
da nii, et palgakadu oleks 
minimaalne,» lausus abilin-
napea Betina Beškina.

Koroonapandeemia ajal maksti 
inimesele alates teisest päevast haigus-
päeva hüvitist ning Tallinn pakkus linlas-
tele lisatuge, hüvitades neile juba ka esi-
mese haiguspäeva. Nüüd on tagasi olu-
kord, kus haiguspäevi hüvitatakse taas 
neljandast päevast, mis paneb inimesed 
jällegi valiku ette – kas minna haigus-
nähtudega tööle või jääda koju. Loomuli-
kult jääb sellises valikus väiksema sisse-
tulekuga inimestele vaid üks võimalus – 
ja selleks ei ole kodus ravimine. Just ne-
mad on selles olukorras kõige haavata-
vamad. 

Kui inimene käib tööl ja maksab 
makse, oleks õiglane ka see, et 

riik tagab talle sotsiaalsed ga-
rantiid – sealhulgas  võimalu-
se end vajadusel kodus ravi-
da nii, et palgakadu oleks 

seejuures minimaalne. 
Seda enam, et ka ühe päeva 

palgakadu on paljude perede jaoks 
väga suur löök ning võib mõjutada oluli-
selt terve perekonna toimetulekut. Li-
saks ei saa siinkohal jätta mainimata, et 
vahepeal on oluliselt kallinenud nii toidu- 
kui ka olmekaubad, samuti teenused. 

Nii tekib olukord, mis on ohtlik nii ini-
mesele endale kui ka tema kolleegidele. 
Rääkimata sellest, et see soodustab ka 
hooajaliste haiguste levikut. Seega 
peaks tegelikult hüvitama haiguspäeva 
juba esimesest või teisest päevast, sest 
ennetustegevus on haiguste puhul üli-
malt oluline.

Sotsiaalministeeriumil on 
kavas mitmed muudatused, 
mis puudutavad pikaajalisi 
haiguslehti. «Suvel käis 
kooskõlastusringil seadus-
muudatuste eelnõu, mis 
võimaldab jätkata kahest 
kuust pikema haiguslehe 
ajal töötamist osalise koor-
musega või kergemate töö-
ülesannetega ja saada töö-
tasu,» rääkis Kersti Esnar. 
Kavandatavad seaduse-
muudatused annavad pika-
ajalisele haigele ligipääsu 
töötukassa töövõimet toe-
tatavatele teenustele. Muu-
datused pakuvad töötajale 
võimalust saada haiguseel-
set sissetulekut, hoida sidet 
tööeluga ja ennetada püsi-
va töövõimetuse kujune-
mist.

«Ühelt poolt aitab see 
inimestel taastada haiges-
tumise eelset sissetulekut, 
teiselt poolt teha tööd, kas-
või lihtsamat ja osalise 
koormusega, mis on oluline 
inimese füüsilise ja vaimse 
enesetunde parandami-
seks,» jätkas Esnar. «Ka 
tööandjale annab see 
paindlikkust juurde.» Kui 
seni on süsteem hakanud 

tegelema püsiva töövõime-
tusega siis, kui kahjud on 
juba tekkinud, on kavanda-
tavad muudatused esimene 
samm ennetamise suunal. 
Nii meie kui teiste riikide 
praktika on näidanud, et 
mida kauem on inimene 
tööst eemal, seda väiksema 
tõenäosusega ta naaseb 
tööle. Ja kujuneb välja püsiv 
töövõimetus. Majanduslik 
toimetulek langeb, seda eri-
ti madalama sissetulekuga 
inimestel. Muudatus puu-
dutab aastas keskmiselt 17 
000 pikemalt kui 60 päeva 
haiguslehel olevat töötajat.

Kavas on ka muudatus, 
mis võimaldab edaspidi las-
tevanematel saada lapse 
põetamise korral kuni 60 
kalendripäeva hooldushüvi-
tist. Seni oli 12 päevast pi-
kemat hoolduslehte võima-
lik kasutada vaid vähiravi 
korral, edaspidi otsustab 
seda raviarst sõltuvalt hai-
guse iseloomust. Samuti on 
kavas muuta töötajale ajuti-
se töövõimetuse tõttu saa-
mata jääva töötasu vaba-
tahtlikult kompenseerimine 
tööandjale sotsiaalmaksu-
vabaks. Need muudatused 

on kavandatud jõustuma 
tuleva aasta aprillist.

«Veel on plaanis suuren-
dada väikelaste vanemate 
haigus- ja hooldushüvitisi 
ja lahendada sellega eba-
õiglane olukord lapsevane-
ma vanemapuhkuselt tööle 
naasmisel,» märkis Esnar. 
«Kavandatavad muudatu-
sed võimaldavad maksta 
esimesel tööaastal pärast 
vanemapuhkust haigus- ja 
hooldushüvitisi, kas lapse-
vanema enda sotsiaalmak-
suga maksustatud tulu või 
talle vanemapuhkuse ajal 
makstud jagatava vane-
mahüvitise suuruse põhjal, 
võttes seejuures aluseks 
inimese jaoks kasulikuma.» 
Praegu saavad töölepin-
guga töötavad vanemad 
haigus- ja hooldushüvitisi 
töötasu alammääralt. See 
võib aga oluliselt mõjutada 
perede eelarvet, eriti kui 
väikelapsed haigestuvad 
sageli lasteaiaga harjumise 
käigus. Tervisekassa and-
metel oli 2022. aastal väi-
kelaste vanemaid, keda 
muudatus mõjutab, u  
11 000, kellest 89% olid 
emad.

Edaspidi saab pikaajalise  
haiguslehe ajal töötada

Arno Lauk leiab, et hai-
gestumisest hoolimata 

tööd jätkav politseinik on 
oma töökaaslastele 

ohuks, kuna viirused levi-
vad sedavõrd tihedas 
kokkupuutes olevates 

kollektiivides kulutulena.  
Reelika Riimand

Orienteerumisvõistlus, Atraktsioonid, 
 Talsi Duo, tsirkusestuudio Folie jt, 

Hoidistamise nipid, 
Sügisesed tegevused aias

16.09
Kell 11-21

Tornide väljakul

TASUTA

Tule kogu perega
Greentallinn.ee/loikuspidu
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«Nüüd on meie uus maja 
valmis ja see sai nii ilus, lausa 
suurepärane,» rõõmustas Mus-
tamäe huvikooli direktor Erna 
Podanjova, kui tutvustas uhku-
sega oma linna kõige moodsa-
mat huvikooli. Juba ainuüksi 
ringkäik mööda uhiuue maja 
kaht põhikorrust ja küllaltki 
suurte akendega keldrikorrust, 
kus asuvad ka tehnikahuviliste 
töötoad, võtab pool päeva aega. 
«Maja sai väga ilus ja kaasaeg-
ne, pinda on kaks ja pool tuhat 
ruutmeetrit ja lisaks tegevus-
ruumidele on meil nüüd kolm 
tantsusaali ja üks suur aula,» 
loetles direktor.

Majas on kokanduse klass, 
mudilaste õppeklass, kaks üld-
kultuuri klassi, õpetajate nõu-
pidamiste ruum, õpetajate tu-
ba, neli kunstiklassi, kus sein-
tes asuvatesse kappidesse saab 
jätta kõik töövahendid – vär-
vid ja pintslid –, et neid mit-
te kodust kaasa tirida. «Meie 
kunstiklassis on maani aknad. 
Nii saab maaliklassis teha ak-
nad lahti, võtta molbertid ning 
minna väliterrassile, kus pida-
da kunstitundi looduse keskel,» 
märkis Podanjova. «Ka loodus-
ringi tunde saab seal terrassil 
pidada. Soojade ilmade korral 
aga võib  korraldada isegi pi-
dulikke üritusi ja esinemisi.»

«Meie territooriumil asub ka 
veel loodusõppe rada,» näitas 

direktor puid, põõsaid ja am-
mendavaid selgitusviitasid nen-
de juures. «Edaspidi on meil 
plaanis tutvustada Mustamäe 
õpilastele loodust kõikidel aas-
taaegadel.»

Kooli juures õues saab te-
ha ka maleringi, sest seal on 
sillutis, mille sisse on ehita-
tud malelauad. «Saame seal 
maha pidada ka maleturnii-
re,» ütles direktor. «Meil 
on veel palju mänguväl-
jakuid ja trenažööre 
eri vanuses lastele, 
nii mudilastele kui 
ka suurematele.» 

Soodsad hinnad
Podanjova kin-

nitusel on huvi-
kooli oodatud kõik 
4-19-aastased Tallin-
na lapsed. «Meil on 
praegu ligi 900 õpilast ja 
loodame, et uues majas hak-
kab siin käima veel rohkem lap-
si,» märkis ta.  

Uues majas jätkavad tööd 
kõik senised populaarsed rin-
gid. «Need on eeskätt tantsu-
ringid, maleringid, üldkultuuri 
ringid ja kunstiringid. Avame 
ka uusi – nendeks on maasti-
ku disain ja logorütmika ning 
pillimänguring mudilastele,» 
selgitas direktor. Tema arva-
tes ei pea vanemad kartma, et 
huvikoolis käimine pere raha-
kotist liialt palju raha võtab. 
«Hinnad on meil väga sood-
sad, keskmiselt 25-27 eurot 

Tänavu suvel vähendas linn 
märkimisväärselt haljasala-
de niitmist, et aidata kaasa 
liigirikkuse arendamisele 
ning vähendada kuuma-
saarte teket. Septembris ja 
oktoobris niidetakse siiski 
kõik haljasalad ära, et sügi-
sel saaks paremini puulehti 
koristada.

«Linn on niitmist järkjärgult 
vähendanud ning tänavu ühes 
põuaperioodiga peatasime selle 
sootuks,» sõnas abilinnapea Vla-
dimir Svet. «Suve teises pooles 
taastasime niitmise osaliselt seal, 
kus see aitab võidelda invasiivse-
te liikidega. On oluline, et niit-
mine oleks korraldatud teadus-
põhiselt ning aitaks kaasa liigi-
rikkusele, kuid ei tuleks inimes-

te ja koduloomade ohu-
tuse arvelt.»

Alates 1. det-
sembrist 2022 
kehtivad lin-
nas uued lepin-
gud  haljasa-
lade hooldami-
seks, mis näevad 
ette senisest vähem 
niitmist. Seega on uu-
te lepingute sõlmimisega 
vähendatud niitmiste intensiiv-
sust võrreldes eelmise aasta su-
vega. Niitmise mahu vähenda-
mine on seatud eesmärgiks ka 
järgmisel aastal.

«Paljudele meeldivad linna-
ruumis aktiivselt kasvama ha-
kanud taimed, kuid on ka teist-
suguseid arvamusi,» rääkis Svet. 
«Praegu korraldame Kesklin-

nas küsitluse, et täp-
semalt välja selgita-

da, mis haljasala-
sid ja kuidas ela-
nikud kasuta-
vad ning milli-
sed on nende oo-
tused konkreet-

sete rohealade 
niitmisele. Kui see 

on tulemuslik, uuri-
me ka teiste linnaosade 

arvamust. Küsitluse sisend aitab 
veelgi paremini inimeste ootusi 
mõtestada ning niitmist korral-
dada ka uuel hooajal.»

Lisaks rajas linn tänavu üle lin-
na 14 lilleniitu, et rikastada lin-
naruumi, tõsta liigirikkust ning 
vähendada soojussaare efekti. 
Kokku rajati 3,5 ha kodumais-
te taimedega niite.

Aivar Jarne
aivar.jarne@tallinnlv.ee

Septembri keskel saab liik-
lusele avada ristmikke 
Liivalaia ja Pronksi tänaval, 
kuu lõpus lõpeb remont 
Põhja pst ja Kursi tänava 
ristmikul.

Linnapea Mihhail Kõlvarti sõ-
nul jääb olukord kesklinnas se-
ni stabiilselt keeruliseks. «Vaata-
mata sellele, et koormus on tä-
navatel ootuspäraselt kasvanud 
ja olukord püsib  keeruline, on 
inimesed jäänud rahulikuks ega 
torma tipptunnil kesklinna,» üt-
les ta. Tänu sellele ei ole tekki-
nud ka suuri liiklusummikuid. 
«Ootasime, et 1. septembril ja 
esmaspäeval, 4. septembril teki-
vad tohutud liiklusummikud aga 
kaost ei tulnud,» nentis linnapea.

Suur pluss oli linnapea sõnul 
muidugi see, et mitmed ristmi-
kud ja trammitee said septembri 
alguseks valmis. Trammid num-
ber 2 ja 4 hakkasid sõitma ning 
valmisid ka  kesklinna suuremad 
bussipeatused. «Olukord liiklu-
ses leeveneb seoses sellega, et 
sügise jooksul lõppevad kesk-
linnas järkjärgult põhilised re-
mondid. Novembri lõpuks peaks 
olukord olema normaalne,» mär-
kis Kõlvart.

Jõe ja Pronksi tänava  
avamine lähedal

Abilinnapea Vladimir Sveti 
sõnul ei saa olukorda südalinna 
liikluses enam võrrelda maiga, 
mil bussid hilinesid kohati ku-
ni tund aega. «Praegu jäävad 
hilinemised 5-10 minuti piires-
se. Need hilinemised kahanevad 
veelgi, kui lähinädalatel avatak-
se järjest uusi tänavalõike ja rist-
mikke,» lausus ta.

Svet kutsus ka autojuhte üles 
endiselt vältima liikumist kesk-
linnas. Kui see on vältimatu, 
siis tasuks teha sõidud väljas-
pool tipptundi.

Septembri keskel saab liik-
lusele juba avada uusi ristmik-
ke Liivalaia ja Pronksi tänaval. 

Kuu lõpus lõpeb remont Põh-
ja pst ja Kursi tänava ristmi-
kul. Oktoobri alguses ka Ahtri 
tänava ristmikul – kogu Põhja-
Tallinna piirkond avaneb uues-
ti nii autodele kui ka ühistrans-
pordile. Oktoobri algusest tule-
vad liinile tagasi trammid nr 1 
ja 3. Trammid nr 2 ja 4 hakka-
sid sõitma juba 1. septembrist.

Oktoobriga lõpevad tööd Jõe-
Pronksi ristmikul, mis avab täie-
likult liiklusele sealse piirkonna. 
Novembri keskel jõuab lõpule re-
mont Kaubamaja ja Hobujaama 
ristmikul. «Ühegi ristmiku ava-
misega ei venitata. Kohe, kui 
mõni valmib, see ka liiklejatele 
avatakse,» lubas Svet.

Suurematel ristmikel, kus võib 
eeldada ühistranspordi tõrkeid, 
on endiselt väljas reguleerijad, 

kes jäävad sinna seni, kuni see 
on vajalik. Septembri esimesel 
kahel nädalal on ju oluline, et 
linna saabunud lapsevanemad 
ja koolilapsed harjuksid selle-
ga, kuidas ristmikud toimivad.

Ülemistele trammi  
asemel bussiga

Samuti peavad ühistranspor-
di rajad jääma ühistranspordi 
käsutusse. Svet tõi välja, et li-
saks ristmike avamisele on tal-
linlased hakanud oma sõite pa-
remini planeerima ja leidsid en-
dile alternatiivseid sõidusuundi. 
«Nad ei koorma kõige kibeda-
mal ajal enam nii palju kesklin-
na ristmikke,» märkis ta.

Jätkuvalt on suur probleem, 
et tramm nr 4 ei saa ka pärast 
kesklinna ristmike valmimist sõi-

ta oma endisesse sihtpunkti len-
nujaama. «Meile oli suur üllatus, 
et Rail Baltic vajas nii pikka ae-
ga oma tööde tegemi-
seks,» nentis Svet. 
«Meil oli algul 
juttu üheksast 
kuust, siis 
kaheteist-
kümnest, 
aga lõpuks 
tuldi koos-
kõlastama 
rohkem kui 
kaks aastat 
kestvat teere-
monti.»

Koostöös Üle-
miste Cityga on aga 
leitud mõned uued lahen-
dused ühistranspordi kasutajate-
le. Number 2 buss peatub nüüd 

ka lennujaamas ning seal tööta-
vad inimesed saavad seda kasu-
tada. Buss nr 15 on muudetud 

liigendbussiks, mis sõi-
dab ka tihedamini. 

«Paraku on Tar-
tu maantee 

piiratud lä-
bilaskega, 
seda eriti 
tipptunni 
ajal, ning 
lisabusse 
sinna käi-

ma panna 
on keeruli-

ne,» tõdes abi-
linnapea.
Koos Ülemiste 

kvartaliga jälgib linn pide-
valt olukorda seal piirkonnas, et 
vastavalt vajadusele reageerida.

LIIKLUS TAASTUB: Lähinädalatel 
avanevad korda tehtud teed ja ristmikud

Kooli algusest peale on õpetaja Aleksander Kaidja juhatanud koori 
Hellas ning andnud ka individuaalseid laulutunde. Esimest korda tõi 

üks tema õpilane Siret Raid nüüd tundi ka oma tütre Laura Iirise.
 Fotod: Albert Truuväärt

Mustamäe huvikooli täna avatud uues ma-
jas saab terrassil kunsti või loodust õppida 
ning õuel hiigelmalet mängida.

kuus, ja tunnid toi-
muvad kaks korda 
nädalas.» 

Lisaks põhiringi-
dele on huvikool ik-
ka korraldanud las-
tele koolivaheaega-
del laagreid ja töö-
tube.

Veel lubas di-
rektor hakata koo-
li uues uhkes au-
las  korraldama ta-
suta kontserte Mus-
tamäe kogukonnale. 
«See mõte oli meil 
juba ammu, aga sel-
leks polnud korralik-

ku saali,» märkis 
ta. «Nüüd on 

see olemas 
ja läheb 
lahti. Siis 
võivad 
kõik tul-
la kont-
serdile 
ja ühtla-

si heita 
pilgu pea-

le meie tege-
mistele – nä-

ha, kuidas näeb 
välja üks tänapäe-
vane huvikool. Ta-
hame neid kontserte 
hakata andma ala-
tes oktoobrist kaks 
korda kuus.» 

Samuti on huvikoolil plaanis 
jätkata ülelinnaliste konkurssi-
dega, korraldada eeskätt teat-
rifestivali, pillifestivali ja lau-
lufestivali.

Jätkuvad ka traditsioonili-
sed üritused. «Väga populaar-
ne on meil ikka olnud pere-
üritus – esimese advendi tä-
histamine. Ja veel perepäev, 

MUSTAMÄE  
HUVIKOOLIS  
õpivad pilli 
selgeks nii 
andekad kui  
ka kehvema 
rütmiga lapsed

Riigikantselei korraldab 
suurõppust Crevex 2023, 
mis treenib asutuste üle-
riigilise hädaolukorra la-
hendamise võimet. 
Huvilised on oodatud õp-
pustele vabatahtlikeks.

Igaühel on võimalik anda 
oma panus suurõppuse õnnes-
tumiseks, testida selle käigus 
oma kriisivalmidust ja saada 
rohkem teada, kuidas hädaolu-
korras käituda. Panustada saab, 
tulles rollimängijana osalema 
ulatuslikus evakuatsioonis. Õp-

pus toimub 28. ja 29. septembril 
Muuga sadama piirkonnas (või 
Harjumaal). Enne õppust saab 
endale rolli, millele vastavalt tu-
leb õppusel käituda. Õppusele 
tulles peaks seljas olema ilma-
le vastav riietus. Õppusel osa-
lemine ei ole tasustatud, kuid 
osalejate toitlustus on korral-
datud. Lisaks täiskasvanutele 
oodatakse vabatahtlikeks ka 
lapsi ja noori. Täpsemat infot 
jagatakse enne õppuse toimu-
mist. Küsimused saab esitada 
e-postile  elanikkonnakaitse.
vabatahtlikud@rescue.ee 

Pääsküla prügila territooriu-
mil alustati augustis biofiltri-
te rajamisega, mis mäes tek-
kiva metaani enne keskkon-
da jõudmist ära lagundab. 

Sademevee äravoolu lihtsus-
tamiseks rajati prügila perimeet-
rile 32 drenaažitoru, mis aitavad 

vältida sademevee sattumist ka-
nalisatsiooni.

Abilinnapea Joosep Vimma 
sõnul lõpetatakse Pääsküla prü-
gilas gaasi kogumine. «Pääs-
küla prügila on jõudnud järel-
hoolduse faasi, kus gaasi enam 
suurtes kogustes ei teki,» rää-
kis Vimm. «Sealne biogaas on 

muutunud sellega ka ebakvali-
teetseks.» Seetõttu pole enam 
vajalik ega ka otstarbekas se-
nist gaasikogumissüsteemi ka-
sutada. Vältimaks siiski tekkiva 
metaani jõudmist atmosfääri, ra-
jatakse prügilale biofiltrid, mis 
metaani enne keskkonda jõud-
mist ära lagundavad. Nii hoitak-

se keskkonda ning  säästetak-
se järelhoolduse püsikuludelt.

Olemasolev gaasikogumis-
süsteem muudetakse hooldus-
vabaks ja selle võrra vähenevad 
ka oluliselt regulaarsed hooldus-
kulud. Senine gaasikogumissüs-
teem ehitatakse ümber. Gaasi 
kompressorjaam ja viis reguleer-

jaama eemaldatakse. Nende ase-
mele rajatakse kuus biofiltrit – 
viis biofiltrit pindalaga 2500 m² 
ning üks biofilter pindalaga 450 
m². Tööd teostatakse kahes eta-
pis ja need kestavad 2024. aas-
ta juunini. Biofiltrite rajamistööd 
ei mõjuta Pääsküla jäätmejaama 
igapäevast tegevust.

Tule vabatahtlikuks 
rollimängijaks!

Pääsküla suletud prügilale rajatakse biofiltrid

Tallinn kutsub 
kokku jalaka-
surma komisjoni

Linn kutsub kokku dendroloo-
giaekspertidest koosneva  
erikomisjoni, mis hakkab välja 
töötama linna jalakaid taba-
nud puuhaiguse vastaseid 
meetmeid. «Suvel selgus, et 
Kadrioru pargis kasvavaid ja-
lakaid ohustab jalakasurm,»  
ütles abilinnapea Vladimir 
Svet. «Kõige mustema stse-
naariumi korral tuleb sadu 
haigeid puid maha võtta, kuid 
esmalt selgitame koos Eesti 
parimate dendroloogiaeks-
pertidega välja, mida annab 
teha olukorra parandami-
seks.» Komisjoni eesmärk on 
kaardistada puuhaiguse levi-
kut Kadrioru pargis ja laiemalt 
linnas ning töötada välja 
meetmeid selle mõjude lee-
vendamiseks. Lisaks linna hal-
jasaladele võetakse luubi alla 
erakinnistutel kasvavad puud. 
Esimene koosolek toimub 
septembri keskel.
 

Kristiines jätku-
vad oktoobrini 
välitrennid
Kristiine linnaosas jätkuvad 5. 
oktoobrini neljapäeviti alguse-
ga kl 12 Löwenruh´ pargis ea-
kate välitreeningud, kohtumis-
paik on kuldse lõvi skulptuuri 
juures. «Treeningute kavas on 
kepikõnd ja venitamisharjutu-
sed, samuti palliga harjutused, 
mis sobivad eri vanuses ini-
mestele,» ütles Kristiine linna-
osa vanem Jaanus Riibe.  Eel-
registreerimine ei ole vajalik, 
osalemiseks peab kohale tu-
lema. Ka treeninginventari 
saab kohapealt.
 

Koristuspäev 
kalmistutel
16. septembril toimub maail-
makoristuspäev, mille raames 
koristatakse kalmistutel tüh-
jaks põlenud plastikust küün-
latopse. Osalejaid oodatakse 
Liiva kalmistul kl 10-12, Rahu-
mäe kalmistul kl 13-15, Sise-
linna kalmistul kl 12-14 ning 
Pärnamäe kalmistul kl 12-14. 
Kogunemine kalmistu kontori-
te juures.

Loodus saab haljasaladel 
lokata ka järgmisel aastalmillega me maikuus lõpeta-

me oma õppeaasta,» mainis 
direktor.

Tikkimine on uuesti popiks 
saamas

Direktori sõnul on ta en-
dalegi üllatuseks märganud, 
et tüdrukute seas on viima-
sel ajal popiks muutunud tik-
kimine. Ka kanagaspuud on 

koolil olemas ja nii saab 
õppida  rahvariide kanga 
kudumist.

Palju kiidusõnu jagus 
direktoril oma kooli õpe-
tajate aadressil. «Nad po-
le tulnud siia mitte eeskätt 
raha teenima, vaid nad 
lihtsalt armastavad seda 
ala, mida lastele edasi an-
navad,» rääkis Podanjo-
va. «See on nende jaoks 
ka elustiil – mitte jätta 
oma oskusi ainult enda 
teada, vaid jagada neid 
ka lastele. Näiteks tun-
tud maletaja Tatjana Fo-
mina juhendab malerin-
gi ja poiste tehnikarin-
gi veab insener Jüri Jes-
tin – viimane võiks va-
balt piirduda oma töö-
ga väljapaistvas firmas, 
aga talle jääb sellest vä-
heseks.»

Direktor lisas, et ega 
huvikooli esmane üles-
anne ei ole mingi ala tip-
pude ettevalmistamine. 
«Mina leian, et ka vi-
letsama rütmitajuga lapsi 
saab õpetada mõnd pilli 
mängima, mida me siin 
koolis teemegi,» lausus 
ta. «Kõik ei pääse esin-
duslavadele, aga meie 
rahvas peaks olema ka 
muusikaliselt haritud. 
Kes siis muidu tulevikus 

hakkaksid käima ERSO kont-
serdil ja Estonia teatris?»

Hea uudis on ka linnarahva-
le, nimelt on Mustamäe huvi-
kooli territoorium ja mänguväl-
jakud kooli töötamise ajal ava-
tud kõikidele lastele vaatama-
ta sellele, kas laps käib mõnes 
ringis või ei käi.

Direktor näitab valgusküllast kunstiklassi.

Lisaks maleklassile saab seda mängu harjutada ka kooli hoovis.

Septembri keskpaigast hakkavad mitmed teeremondid lõppema ja liiklusolukord tänavatel leevenema.  Aleksandr Gužov

Meie  
õpetajad on  

kõik profid, kes  
armastavad oma 

eriala ja lapsi.

Oktoobri algusest 
naasevad liinile 
trammid 1 ja 3.
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Eriti massiliselt oli ebasea-
duslik purgimine levinud mõis-
tagi 1990ndatel, kui linna äär-
tesse ei olnud veel kanalisat-
sioonitrasse veetud. Rahvas 
kutsus vana paakautoga ma-
jade mahutitest heitvee ära-
vedajaid ja kuhugi nurga taha 
sokutajaid teravmeelselt sala-
sibideks. Elu edenemine ja ka-
nalisatsioonitrasside jõudmine 
ka linna servadesse jättis üha 
rohkem piraate leivata. Nõud-
lus piraatpurgimise järele ei ole 
siiski tänaseni kadunud. Kuigi 
nüüdseks on kogu linna terri-
toorium kaetud kanalisatsioo-
nitrassidega, leidub kuni 600 
kinnistut, mis pole kanalisat-
siooniga ühinenud. Neid, kes 
oma heitvee 100% seaduskuu-
lekalt ära annavad, leidub küll 
vaid üksikuid.

Reovett ei tohi  
pinnasesse immutada

Mahutitäie ehk umbes küm-
ne kuupmeetri heitvee seadus-
kuulelik ja regulaarne minema 
vedamine ettevõtte abil, kes ta-
sub seejuures ausalt kõik riigi-
maksud, tähendab lastega pe-
rele aastas mitmete tuhandete 

eurode suurust väljaminekut, 
sest see protseduur võib olla 
vajalik vähemalt korra kuus. 

Piraatpurgijad tegutsevad 
tavaliselt nõnda, et reovesi 
lastakse kusagil nurga taga 
linna kanalisatsiooni: kaevul 
luuk pealt ära ja toru sisse. 
Selleks piisab näiteks mõnest 
tavalisest suletud territooriu-
mist kusagil tööstusalal, kus 
pole liigseid silmi nägemas. 
Teisalt – kes pöörab tähelepanu 
kollaste vilkuritega paakauto-
le, mille meeskond päise päe-
va ajal mõne kanalisatsiooni-
luugi kallal askeldab? Halve-
mal juhul lastakse reovesi ku-
hugi sadeveekanalisatsiooni ja 
sealtkaudu jõuab see puhas-
tamata merre vm veekogus-
se. Või siis tekitab ummistu-
se ja sadude korral üleujutuse.

Linnas ja ümbritsevates val-
dades tegutseb praegu veidi 
üle 20 ettevõtte, kes n-ö amet-
likult ja seadusi järgides toi-
metavad majade reoveema-
hutitest heitvee Tallinna 
Vee kahte purglas-
se. Sealt jõuab see 
samamoodi, nagu 
ülejäänud reovesi, 
Paljassaare veepu-
hastusjaama. Au-
sate ettevõtete ni-
mekiri asub Tallin-
na Vee kodulehekül-
jel. Kuid nagu tõdes Tal-
linna Vee keskkonnajuht Priit 
Kappak (pildil), käib seaduse-

Tallinnas leidub umbes 600 majapidamist, kus pole 
ühendust kanalisatsiooniga. Kuna lampkasti seadus-
kuulelik tühjendamine on kallis, püütakse reoveest va-
hel vabaneda nii-öelda mustalt. «Näiteks on sademe-
vee väljalasku jõudnud korduvalt kalajäänuseid,» rää-
kis Tallinna Vee keskkonnajuht Priit Kappak, et halve-
mal juhul võib reovee salajane sokutamine kanalisat-
siooni lisaks loodusreostusele tuua kaasa ummistuse.

Loodusmuuseumi 61. see-
nenäitusel ootab külasta-
jaid rohkem kui 150 seene-
liiki, millest vähemalt poo-
led on söödavad. 

 «Seeni on meie metsades 
tänavu erakordselt palju, ent 
«mitmed mürgised liigid sar-
nanevad välimuselt headele  
söögiseentele. Seega on see-
nenäitus suurepärane võima-
lus värskendada oma teadmi-
si enne metsa minekut,» üt-
les  loodusmuuseumi direk-
tor Heidi Jõks. 

Seenenäitusel saab vaadata 
söödavaid, mittesöödavaid ja 
ka väga mürgiseid seeni. «See, 
milliseid seeni täpsemalt saa-
me näituse esimestel päevadel 
külastajatele tutvustada, sõltub 
seeneretkest,» nentis muuseu-
mi bioloog Loore Ehrlich, kelle 
sõnul teevad nad näituse jook-
sul mitu retke, et täiendada 

väljapanekut uute ja värske-
te seentega.

Ehrlich nentis, et iga seene-
näitus on erinäoline. «Seene-
aastad pole vennad – kui mul-
lu olime rõõmsad ka iga pilvi-
ku üle, siis tänavu on pilt hoo-
pis teine. Seeni on metsades 
rikkalikult ning loodame, et 
saame pakkuda külastajatele 
nii tuttavaid liike kui ka põ-
nevaid avastu-
si,» mai-
nis ta.

Juba avamispäeval käis 
värskeid metsaande uudista-
mas üle 400 seenehuvilise. Li-
saks näitusele viivad muuseu-
mi õpetajad läbi mitmeid see-
neteemalisi õppeprogramme 
nii kooli- kui ka lasteaialas-
tele. Seenenäituse ajal on ala-
ti kohal ka loodusmuuseumi 
konsultandid, kellelt saab in-
formatsiooni seente omadus-
te kohta. «Meie põhiline sõ-

num on – kui sa pole sada 
protsenti kindel, et tege-

mist on söögiseenega, 
palun jäta ta metsa. 
Ükski suutäis pole 
seda riski väärt,» 
rõhutas Ehrlich. 

Seenenäitus on 
avatud 17. sep-
tembrini iga päev 

kella 10-18, nel-
japäeviti kella 10-

19. Loodusmuuseum 
asub aadressil Lai 29a. 

Loodusmuuseumi seenenäitusel saab 
tutvuda enam kui 150 seeneliigiga

MUST ÄRI MUSTA VEEGA: Uue seadusega püütakse lõpetada 
olukord, kus sajad majaomanikud reostavad heitveega loodust

juhtumist, mis tõenäoliselt vii-
tab küll mõnele tööstusele. 
«Püüdsime koos keskkonna-
ametiga tuvastada süüdlast, 
kuid tulutult.» 

Tasub lisada, et riigi kesk-
konnaameti kompetent-

si kuuluvad vaid kesk-
konnaohtlikumad 
juhtumid, nagu too 
lugu kalajäänuste-
ga. Laiemas plaa-
nis ei asu seaduse-
vastane purgimine 
aga nende tööalas. 

Eelmisel aastal 
tegi Tallinna Ve-

si ulatusliku uurin-
gu, milles vaadeldi, kui 

palju annavad reovett ära 
kliendid, kes ostavad puhast 

vett, kuid ei kasuta kanalisat-
siooni. Info purgimise hulga 
kohta saadi ettevõtetelt, kes 
sellega iga päev tegelevad – 

ehk kelle paakautod iga päev 
klientide mahutite ja Tallin-
na  Vee kahe purgimissõlme 
vahet vuravad.

Sadakond ausat – ja  
needki vaid pooleldi?

«Kokku vaadeldi uuringus 
umbes 500 klienti ja neist um-
bes 120 kinnistut kasutas vä-
hemalt ühe korra aastas pur-
gimisteenust,» rääkis Kappak. 
«Ülejäänute kohta info puu-
dub. Võimalik, et need üle-
jäänud purgivad samuti purg-
lasse, kuid vähemalt purgija-
te kaudu seda infot meieni ei 
ole jõudnud.»

Seda, et pilt pole just kõige 
parem, näitab veel asjaolu, et 
isegi nende sajakonna kinnis-
tu puhul, mille kohta on tea-
da, et nad on kasutanud vä-
hemalt korra aastas purgimis-
teenust, arvud ei klapi. Ena-

mus purgisid oluliselt vähem, 
kui nad vett tarbisid. 

See näitab omakorda, et 
reoveemahutid kas lekivad või   
immutatakse reovett otse pin-
nasesse, mis on Tallinnas kee-
latud, või siis liigub see kuhu-
gi vasakule. 

«Praegu on Tallinnas see-
ga sadu kinnistuid, kelle koh-
ta meil reoveeinfo puudub, ja 
need kinnistud, kes toovad 
oma reovee meie purglasse, 
toovad seda oluliselt vähem, 
kui nad veevärgist tarbivad,» 
resümeeris Kappak.

Keskkonnateadlane Vallo 
Kõrgmaa ütleb otsesõnu, et 
võiks asuda trahvima inime-
si, kes on aastas vähem kui 
kaks korda purgimisauto tel-
linud. Kappak on samuti seda 
meelt, et inimene peaks suut-
ma tõestada, kui palju ja kel-
lele on ta reovett ära andnud. 

Tallinnas ei ole trahvimise 
korda kanalisatsiooniühendu-
seta kinnistuomanikele, kes 
purgimisteenust kas vähe ka-
sutavad või üldse mitte, ju-
riidiliselt kehtestatud. Samas 
koos linna keskkonna- ja kom-
munaalametiga töötab Tallin-
na Vesi selle kallal, et järele-
valvet kanalisatsiooniühendu-
seta majaomanike üle ikkagi 
luua. Muidugi eeldaks tõhus 
seire, et ümbruskonna vallad 
sama teeksid ja inimestelt aru-
andlust nõuaksid. Muidu jää-
daksegi vedama n-ö võõrast 
heitvett linna kanalisatsiooni. 

Tallinna Vee käed on sel-
le probleemi juures seega üs-
na seotud. Nende ainus võit-
lusvahend on vestlused Tallin-
na inimestega, kel majapida-

misel pole ühendust linna ka-
nalisatsiooniga.

«Oleme mõnele kliendile 
helistanud, et uurida täpselt, 
kuhu nende reovesi satub,» 
rääkis vee-ettevõtte keskkon-
najuht  Priit Kappak. «Näiteks 
üks neist, kelle veetarve aas-
tas on 200 m3, purgib meile 
19 m3. Helistasime, et uurida, 
kas purgija on oma aruanne-
tes eksinud, kuid klient kin-
nitas, et kasutabki purgimist 
3-4 korda aastas. Taolise vee-
koguse juures ei ole võimalik 
aga nii harva mahutit tühjen-
dada. Selliseid näiteid on kah-
juks mitmeid. Meie andmed 
näitavad, et kogumismahuti-
te lekkimine on siinjuures pi-
gem tavapärane kui erand.»

Oluline on siinjuures, et juu-
list jõutus uus ühisveevärgi ja 
kanalisatsiooni seadus. Kui va-
rem puudus ühiskanalisatsioo-
niga liitumise nõue kohtades, 
kus see on välja ehitatud, siis 
nüüd on see muudetud kohus-
tuslikuks. Aega on antud ne-
li aastat – kui omavalitsus ise 
ei otsusta seada paika mõnda 
teist tähtaega. 

Kuid miks siis ikkagi 500-
600 kinnistu omanikud hoi-
duvad kanalisatsiooniga lii-
tumisest kõrvale? Kui kasvõi 
Nõmme inimestega vestelda, 
siis põhjused on proosalised: 
liitumist peetakse liiga kal-
liks, ja paljud on ka lihtsalt 
harjumuse ohvrid. Nii-öelda 
ametliku purgimiskorra hind 
on tõusnud väga kõrgele ehk 
kuni 150 euroni nüüd ka hil-
juti – seoses üleüldise elukal-
lidusega. Irooniline on, et reo-
veemahutite omanikkond on 

osaliselt koondunud Nõmmel 
sealse ametliku, Tallinna Vee 
purgimiskoha piirkonda, mis 
asub Raba tänaval. Pole mõn-
da kindlat tänavat, sest tras-
sid on veetud kõikjale, lihtsalt 
osa on jätnud liitumata.

Näiteks müüb Nõmmel 
keskealine Hendrik manalas-
se lahkunud sugulase kinnistut 
koos räämas majaga. «Pensio-
näril polnud liitumiseks raha,» 
sõnas ta, et küll uus omanik 
ise liitumiseks trassi ehitab.

Muidugi jagunevad need 
500-600 ilma kanalisatsioo-
niühenduseta kinnistut ääre-
linnade peale laiali. Vast kesk-
misest pisut enam ehk 150-
300 nendest on koondunud 
Nõmmele.

Linnaosavanema Karmo 
Kuri sõnul võib liitumine 
ühiskanalisatsiooniga minna 
maksma, kui kõik kulud kokku 
võtta, 10-20 000 eurot. Enda 
tasku pealt tuleb rajada trass 
kinnistult liitumispunktini ja 
tasuda liitumise eest Tallinna 
Veele. Tõsi, siin on võimalik 
saada linnalt alates 2021. aas-
tast liitumistasu toetust 30-
50% ulatuses. 

«Ma ei pea samas liitumis-
tasu küsimist õigeks ja oleme 
koos keskkonna- ja kommu-
naalametiga surunud pigem 
seda suunda, et tasu ära kao-
tataks, sest Tallinna Vesi saab 
ju kliente juurde,» lausus Kuri. 
«Praegu on Nõmmel ehk mõ-
ni üksik kinnistu, kelle juures 
liitumispunkti pole. Aga 2008-
2009, kui käis suurem trasside 
ehitamine, ütlesid paljud, eriti 
vanemad inimesed, et nad ei 
taha liituda, sest liiga kallis.»

Kas kaotada liitumistasu?
Lahendusena – eriti taus-

tal, kus seadus nüüd näeb ette 
kohustusliku liitumise – näeb 
linnaosavanem lisaks liitumis-
tasu kaotamisele selgitustööd 
igaühega eraldi. Tõsi, seadus 
lubab edaspidi alternatiivina 
kanalisatsiooniga liitumisele 
kasutada kaasaegset reovee-
mahutit. Ainult et vana nn 
lampkasti uuendamine kuju-
neb ilmselt pea sama kulukaks 
kui ühiskanalisatsiooniga liitu-
mine. Peale selle tuleb tasuda 
heitvee pideva äraveo eest.

Tallinna Vee keskkonnajuhi 
Priit Kappaku sõnul tuleb eba-
seaduslikust purgimisest rää-
kides meelde tuletada ka et-
tevõtteid, kellest mitte kõigil 
ei pruugi olla ühendust kanali-
satsiooniga. Markantseim lugu 
oli too hulga kalajäänuste juh-
tum, mis leiti sadeveetorudest. 

Tallinna Vee purglatesse 
toodavast heitveest võetakse 
üldiselt pisteliselt proove, et 
kontrollida, kas ei sokutata 
ära keemilisi jääke, toidujäät-
meid või muud taolist. Taoline 
oht ripub pidevalt pea kohal. 
«Üks selline veoauto tsister-
nitäis võib reovee puhastus-
süsteemis väga palju kurja te-
ha,» ütles Kappak, lisades, et 
näiteks saadi jaole väetisema-
hutite pesuveele, mis tähen-
danuks suurt lämmastiku li-
sakogust. 

Tippkohtumisel arutlesid 
enam kui 70 riigist kohale 
tulnud külalised tehnoloo-
gia, demokraatia ja valit-
semise ning digiühiskonna 
üle.

5. septembril toimunud üri-
tuse tänavused põhiteemad 
olid valitsemine kui digiühis-
konna platvorm, jätkusuutlik-
kuse ümbermõtestamine ja 
muutmine, digitaalsed lahen-
dused kui vahendid kliima-
eesmärkide saavutamise kii-
rendamiseks, küberturvalise 
ühiskonna loomine, turvali-
ne disainitehnoloogia ja Glo-
bal Gateway.

Abilinnapea Madle Lippus 
rääkis paneeldiskussioonis es-
malt, et Tallinna planeerimise 
aluseks on 15-minutilise linna 
idee. «Eesmärgiks on luua kena 
ja mugav elamiskeskkond, mil-
les on väljakutseks parem lin-
naplaneerimine,» märkis Lip-
pus. «Ajalooliselt on Tallinn 
planeeritud väga autokeskseks, 
mis on toonud suured trans-
pordi heitekogused, sest inime-
sed peavad maha sõitma pik-
ki vahemaid. Idee on areneda 
autodele keskendunud linnast 

inimkeskseks linnaks, kus kõik 
vajalik on käeulatuses.» Teine 
mure, millega peab Lippuse sõ-
nul tegelema, on nõuka-aegse-
te majade kehv ehituskvaliteet 
– suur osa Eesti CO2 heitko-
gustest tuleb hoonetest, mi-
da peaks renoveerima asuma. 
Neid protsesse peaks abilin-
napea sõnul standariseerima.

Majandus- ja infotehnoloo-
giaminister Tiit Riisalo arutles, 
miks on kõik digitaalsed tee-
nused saanud meie jaoks olu-
liseks ja omaks. «Eesti on üks 
uuenduslikumaid ja arenenu-
maid digiühiskondi maailmas, 
kus 99,9% avalikest teenustest 
on elanikele tarbitavad digi-
taalselt,» sõnas Riisalo. Ta li-
sas, et Eesti järgmise digipöör-
de ootuses, mis tähendab per-
sonaalsemat riiki ehk avalike 
teenuste tõhusamaks ja inim-
kesksemaks muutmist. «Tee-
nused peavad tulevikus jõud-
ma inimese või ettevõtteni het-
kel, mil neid vajatakse,» ütles 
Riisalo. See tähendab senisest 
veelgi tõhusamat andmete lii-
kumist ja kasutamist. Seejuures 
on tähtis, et inimesed saaksid 
teenused mugavalt kätte sead-
metest, mida nad oma igapäe-

vase elu korraldamiseks enim 
kasutavad. «Täna on selleks nu-
titelefon, kuid tulevikus võib-
olla hoopis virtuaalreaalsuse 
prillid. Olenemata tehnoloogi-
listest trendidest on Eesti digi-
taalne ökosüsteem tulevikuks 
valmis,» kinnitas minister.

«Üritus märgib kaht väärtust, 
mida eestlased oma südames 
hoiavad: vabadust ja tehnoloo-
gia omaksvõtmist,» ütles pea-
minister Kaja Kallas avakõnes. 
Euroopa Komisjoni siseturuvo-
linik Thierry Breton rääkis oma 
kõnes tehisintellektist ja turva-
lisusest. Peakõne pidas ka rah-
vusvahelise telekommunikat-
siooni liidu peasekretär Doreen 
Bogdan-Martin, kes rõhutas esi-
nemises vastupidava, reageeri-
misvõimelise ja avatud tuleviku 
loomise kolme võtmeelementi – 
ühenduvuse muutmist mõtte-
kaks, jätkusuutlikuks ja koos-
töövõimeliseks. 

Tallinn Digital Summit on 
iga-aastane peaministri kor-
raldatav üritus, millest võta-
vad osa kõrgetasemelised riigi-
tasandi ja mõjukate rahvusva-
heliste organisatsioonide esin-
dajad, lisaks akadeemikud ja 
külalised erasektorist.

TALLINN DIGITAL SUMMIT: 
Kuidas vähendada nutikalt 
autode arvu tänavatel?

vastane purgimine edasi. Ai-
nult et seni on see küsimus 
kukkunud kuidagi auku, sest 
seadus ei pane inimesele prae-
gu kohustust esitada kellelegi 
aruandlust, et ta on heitvee 
ära andnud just seaduslikult 
tegutsevale ettevõttele. 

Oluline ka, et Tallinnas on 
keelatud reovee immutami-
ne pinnasesse ehk siis selliste 
lahenduste kasutamine, nagu 
need on levinud hajaasustuse-
ga kohtades.Tallinna ümbru-
se omavalitsustel on üldiselt 
oma purglad. Kuid et sealse-
te heitveeesüsteemide võim-
sus on piiratud, võtab Tallin-
na Vesi oma kahes purglas ta-
su eest  vastu ka naaberoma-
valitsuste heitvett.

Purgimisteenust pakkuva 
OÜ Multivara tegevjuhi Ar-
no Tali sõnul saavad nad va-
hel kõne mõnelt hädaliselt, kes 
purgimisteenuse hinda kuul-
des ütleb, et teab kedagi, kes 
teeb odavamalt.

Piraatpurgimine  
on riskivaba 

«Me küsime ühe korra eest 
120-150 eurot ja ega sellest 
pärast kõiki kulusid ja mak-
se eriti midagi järgi ei jää,» 
ütles Tali ja lisas, et näiteks 
80-eurose teenustasu puhul 
pole reaalne, et sellest veel 
riigimaksudeks jätkuks. 

Ühe kuupmeetri heitvee 
äraandmine Tallinna Vee purg-
lasse maksab veidi üle kahe 
euro. Ühe tühjenduskorraga 
viiakse tavaliselt ära kümme 
kuupmeetrit. Tallinna Vee 
partneritena tegutsevate pur-
gimisfirmade autod on kõik 
GPS-iga varustatud garantee-
rimaks, et kokku kogutud heit-
vesi ikka õigesse kohta jõuab. 
Samas leidub Tali sõnul kül-
lalt veel inimesi, kes jätavad 
raha autojuhile kuhugi kivi al-
la, helistavad kuulutuses too-
dud numbril ja muu ei huvi-
ta.  Piraatpurgimine on üs-
na riskivaba ja madalate ku-
ludega «äri», sest mõne vana 
paakauto saab osta või renti-
da võileivahinna eest. Ja ega 
muud investeeringut piraadil 
polegi vaja. 

Ausate purgimisettevõtete 
juhid ei oska seejuures isegi 
öelda, kui palju piraate Tallin-
na piirkonnas võib tegutseda. 
Igal juhul vähemalt kümneid. 
Kindlasti pakuvad piraatide-
le Tallinnast märksa rohkem 
tööd linna ümbruse ha-
jaasustusega alad. Kui 
palju kuritarvitatak-
se seejuures Tallin-
na kanalisatsiooni-
süsteemi nõnda, et 
lastakse sinna sala-
ja ümbruskaudse-
test valdadest pärit 
reovett, võib ainult 
oletada – kuid ilm-
selt väga sageli.

Kappaku sõnul on 
vaja efektiivset seiret, et 
seadusvastast purgimist tu-
vastada ja piirata. «Näiteks 
on sademevee väljalasku jõud-
nud korduvalt kalajäänuseid,» 
rääkis ta mõne aasta tagusest 

Purgimisettevõtet Trans Toomapojad, kelle paakautod on varustatud GPS-jälgimisega, teatakse Tallinna Vees kui üht oma ala kohusetundlikumat.  Aleksandr Gužov

Virkko  
Lepassalu
virkko. 
lepassalu@ 
tallinnlv.ee

Linn tasub osa ühisveevärgi- ja/või  
kanalisatsiooniga liitumistasust
Liitumistasu konkreetne 
suurus sõltub praegu 
kinnistu asukohast jm 
teguritest, ning linn 
kompenseerib sel-
lest kuni poole.

Tallinna keskkonna- 
ja kommunaalameti 
andmetel võib  ühisvee-
värgi ja/või -kanalisatsioo-
niga ühendamata kinnistuid olla Tallin-
nas kuni 600. Eeldusel, et kõikide nen-
de kinnistute omanikud taotlevad hüvi-
tist, võib hüvitise kogumaksumus olla 
kuni 4,8 miljonit eurot. 

Liitumistasu arvutatakse valemi alu-
sel, mille vaatab üle konkurentsiamet. 
Liitumisprotsessi kirjeldus on leitav Tal-
linna Vee koduleheküljelt. Tuleb taotle-
da tehnilised tingimused, koostada 
projekt jne. Liitumistasu konkreetne 
suurus sõltub kinnistu asukohast jm te-
guritest. Ka juhul, kui linn sellest osa 
hüvitab, ulatub kinnistuomaniku kulu  
tuhandete eurodeni, millele lisandub 
kinnistult liitumispunktini viiva trassi 
ehituse maksumus. 

Liitumistasust hüvitab linn 30-50% 
– ja maksab selle ise Tallinna 

Veele – seega järgmistel tingi-
mustel.
• kinnistu on omandatud enne 

31. detsembrit 2011, kinnistul 
on olemas torustik, kuid puu-

duvad liitumispunktid, hüvita-
takse liitumistasust 50%, kuid 

mitte rohkem kui  5000 eurot;
• kinnistu on omandatud pärast 31. 

detsembrit 2011, kinnistul on olemas 
torustik, kuid puuduvad liitumispunk-
tid, hüvitatakse liitumistasust 30%, 
kuid mitte rohkem kui 3000 eurot;

• kinnistu on omandatud enne 31. det-
sembrit 2011, kuid puudub torustik, 
hüvitatakse liitumistasust 50%, kuid 
mitte rohkem kui 15 000 eurot;

• kinnistu on omandatud pärast 31. 
detsembrit 2011, kuid puudub torus-
tik, hüvitatakse liitumistasust 30%, 
kuid mitte rohkem kui 9000 eurot.

Hüvitise saamiseks tuleb kinnistu oma-
nikul esitada Tallinna keskkonna- ja 
kommunaalametile e-posti teel vormi-
kohane taotlus.

Eestis suundub kaasaegsesse bioloogilisse 
puhastusse 83% elanike reovesi 
Eesti kuulub viimaste võrdlus-
andmete alusel EL-i nende 
16 liikmesriigi hulka, kus 
sekundaarse ehk nüüdis-
aegse reoveepuhastu-
sega puhastakse vähe-
malt 80% majapidamis-
te heitvesi. Täpsemalt 
öeldes 83%.

Kuues liikmesriigis – Taanis, 
Saksamaal, Luksemburgis, Hollandis, 
Austrias ja Rootsis – on vähemalt se-
kundaarse ehk bioloogilise reoveepu-
hastusega ühendatud majapidamiste 
osakaal tõusnud isegi 95%-ni ja üle 
selle. Skaala teises otsas on riigid, kus 

vähem kui üks kahest majapida-
misest on ühendatud tõhusa 

asulareoveepuhastiga.
Märkimisväärne on, et 

viimasel kahel kümnendil 
on mitmel riigil õnnestu-
nud saavutada reoveepu-

hastuse katvuse drastiline 
kasv: näiteks Küprosel 

(18,3%-lt 82,7%-le) ja Portugalil 
(27%-lt 84,6%-ni).

Piirkonniti on Eestis erinevused küllalt 
suured. Põhja-Eestis on 94% elanike ma-
japidamine ühendatud teisese reoveepu-
hastusega, Lääne-Eestis vaid 68%.

Allikas: statistikaamet

Tallinnas ja  
lähivaldades võib 

tegutseda kümneid 
piraatpurgijaid.

Madle Lippuse sõnul tuleb Tallinn 
muuta linnaks, kus kõik vajalik asub 
mugavalt 15-minutilise jalutuskäi-
gu kaugusel.  Tallinn Digital Summit
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Nali naljaks, aga ega tänapäeval igaüks endale hai-
geks jäämist lubada saagi – eriti veel siis, kui pe-
res on  ülalpeetavaid. Ei tule lihtsalt rahaga väl-
ja. Põdeda võib ju ka vabadel päevadel, aga töö 

tahab alati tegemist. Ega vanarahvas ilmaasjata öelnud: 
kus laiskus käib pikkamisi ees, seal vaesus tuleb kärmelt 
järele!

Kui kurikuulsa Covidi aegadel maksis tervisekassa ini-
mestele alates haiguslehe teisest päevast 70% palga ulatuses 
ka haigushüvitist, siis juuli algusest jäi tööinimestele  raha 
arvutamise vaeva tublisti vähemaks. Nüüd võime kolm esi-
mest tõvepäeva lihtsalt niisama luuslangiks lugeda, sest töö-
andjal on õigus eeldada, et alluvad sügisnohu või kerge tal-
vebronhiidi ettekäändel töölt puuduma ei hakka.

Tõsi küll, vaid paar aastat tagasi räägiti meile, et kõi-
gi vastutustundlike inimeste vältimatu kohustus on teisi oma 
haiguste eest kaitsta. Ei mingit tööle minemist, ka mitte kooli 
ega soovitavalt poodigi. Kohvikust või baarist rääkimata.

Nüüd räägivad needsamad arstid, kes omal ajal karantii-
nide eest seisid, et väike batsillikümblus ei tähendagi ala-

ti halba, pigem vastupi-
di. Just nõnda väljendas 
end juba läinud kevadel 
ka perearstide seltsi ju-
hatuse esimees Le Val-
likivi, kes seisis niimoo-
di kindlalt haiguspäeva-
de varasema hüvitami-

se vastu. Sama kindlalt, nagu sai omal ajal seistud ka mas-
kide kandmise ning haigusega kodus püsimise kaitsel.

Ehk meenub seegi, kuidas toona räägiti meile, et põh-
ja lastud väikeärid ning lugematute ettevõtjate vaesumine 

on paratamatu ohverdus, mida koroonapan-
deemia seljatamiseks ka vaja. Isikliku mät-

ta otsast vaadates leiab riigivõim seevas-
tu, et väidetav 30 miljoni euro suuru-
ne kokkuhoid on piisav põhjus, et hai-
gena koju jääjaid kopsaka rahatrahvi-
ga nuhelda.

Kokkuvõttes võime kõigest sel-
lest õppida, et riigil on alati õigus – 
ka siis, kui üks otsus teisele risti vas-
tu käib. Ja ehk saame ühel päeval 
ka nii rikkaks, et ei pea enam haige-
na tööle komberdama. Teiselt poolt ei 
maksa üleliia tulevikule mõelda. Pi-

gem nautigem juba ette viiruste hooaja 
rohket batsillikümblust, millele haigus-

päevade varasema hüvitise lõpp kõigi eel-
duste kohaselt karastavat lisa toob.

Milleks inimesi haigena 
tööle sundida?

Linda-Mari Väli,  
toimetaja

Väljaandja Tallinna strateegiakeskus

Toimetus Toompuiestee 35, Tallinn

Peatoimetaja Maarja-Liis Arujärv

Tegevtoimetaja Oliver Õunmaa

Toimetaja Virkko Lepassalu, virkko.lepassalu@tallinnlv.ee, 616 4044

Toimetaja Krista Kiin, krista.kiin@tallinnlv.ee, 645 7308

Toimetaja Ivo Karlep, ivo.karlep@tallinnlv.ee, 616 4071

Tellimine, tellimuste tühistamine, kandemured 661 6616

Nüüd räägivad seni ko-
ju jääma manitsenud  
arstid, et batsillikümb-
lus on hea.

18. septembrist 8. oktoobri-
ni saavad kõik tallinlased 
esitada oma ettepanekuid 
2024. aasta kaasava eelarve 
jaoks, et üheskoos linnaelu 
paremaks muuta.

Linnapea Mihhail Kõlvart 
kutsus kõiki linlasi esitama oma 
ideid, sest kaasav eelarve on iga-
ühe võimalus teha ettepanekuid 
avaliku raha kasutamiseks ja nä-
ha oma algatusi realiseerumas. 
«Tänavune kaasav eelarve on ju-
ba neljas ning loodame taas saa-
da palju huvitavaid mõtteid ja uu-
si lähenemisi linnaruumi arenda-
miseks,» lausus Kõlvart. Oluline 
on vaid meeles pidada, et raja-
tav objekt oleks avalikus kasutu-

ses ja vaba juurdepää-
suga. Kolm vara-
semat aastat on 
linnapea sõnul 
näidanud, et 
inimesed esi-
tavad linna-
keskkonna 
rikastamiseks 
väärtuslikke et-
tepanekuid. Mit-
med projektid on ju-
ba ellu viidud, osa ootavad veel 
oma järge, kuid samm-sammult 
liigutakse ka nende realiseeri-
mise poole.

«Rasket ei ole seal midagi – 
kui sul on idee, siis paned selle 
lühidalt kirja, tutvustad seda ini-
mestele ja kutsud neid hääleta-

ma,» lausus putukapeatuste 
idee autor Kairi Sõmer. 

Oma ideid saab esi-
tada kas digitaalselt 
Tallinna kaasava 
eelarve veebilehel 
või paberil linnaosa-
valitsustes ja linna-

valitsuse teenindus-
saalis (Vabaduse väljak 

7). Tekst võib olla nii ees-
ti, vene kui ka inglise keeles. 

Kirjeldada tuleb ettepaneku ees-
märki ja põhjendada selle oluli-
sust, tuua välja objekti asukoht 
ja koostada hinnanguline eelar-
ve. Põhjaliku juhendi idee esita-
miseks leiab samuti kaasava eel-
arve veebilehelt. Esitatud idee-
de teostamise võimalikkust hin-

dab ekspertkomisjon ning sõelale 
jäänud ideid tutvustatakse ava-
likkusele. Endale meelepäraseid 
projekte saavad linlased toeta-
da 20. novembrist kuni 3. det-
sembrini toimuval avalikul hää-
letusel. Igas linnaosas viiakse el-
lu vähemalt üks kaasava eelar-
ve tingimustele vastav projekt, 
mis saab kõige enam hääli. Sel-
le aasta ideekorje tulemuste el-
luviimiseks on 2024. aasta eel-
arvesse kavandatud üks miljon 
eurot. Kogusummast 75% jaota-
takse linnaosade vahel võrdselt 
ning ülejäänud 25% jaotamisel 
võetakse arvesse linnaosa elani-
ke arvu jooksva aasta 1. juulil.

Täiendav info: tallinn.ee/kaa-
saveelarve

Linn soovib koostöös era-
firmadega rajada Lasna-
mäele Kuukivi 3 ja 5 (endine 
Varraku 14a ja 14b) kinnis-
tule olümpiastandarditele 
vastava ujula. 

2019. aastal riigihanke võit-
nud Tondiraba Ujula OÜ andis 
linnale teada, et oluliselt kal-
linenud ehitushindade tõttu ei 
suudeta lepingus kokku lepi-
tud tingimustel tähtajaks uju-
lat ehitada. Kuna ehitusprojekt 
on olemas ja jäänud ainult ehi-
tushanked, soovib linn korral-
dada uue riigihanke.

Linnapea Mihhail Kõlvart 
kinnitas, et linnal on igal ju-
hul eesmärk tippspordi vaja-

dustele vastav ning ujumis-
võistluste korraldamiseks so-
biv ujula koostöös erasekto-
riga rajada. «Vaatame üle ka 
hanke tingimused ning plaa-
nime võtta osa investeeringu-
kohustusi enda kanda,» selgi-
tas linnapea. 

Tallinna linnavaraamet on 
Tondiraba Ujula OÜ-ga pida-
nud läbirääkimisi eelmise aas-
ta lõpust. Kuna Lasnamäe uju-
la reaalne ehitustegevus pole 
veel alanud, lepiti Tondiraba 
Ujula OÜ-ga kokku, et ette-
võte annab linnale üle kogu 
projektdokumentatsiooni. Nii 
ujula hoone kui ka parkimis-
maja osas on koostatud ehi-
tusprojekt ja väljastatud ehi-

tusload. See võimaldab uue 
konkursi tingimusena kasu-
tada olemasolevat projekti-
dokumentatsiooni, mille tõt-
tu väheneks projekteerimise-

ga seotud ajakulu umbes 18 
kuu võrra. 

Ehitatav ujula peab vasta-
ma olümpiastandarditele ja 
selles peab olema vähemalt 

kaks basseini, üks 50 m ja 
teine 25 m pikkune. Esimesel 
peab olema vähemalt kümme 
ja teisel vähemalt neli rada. 
Esialgse kava järgi pidi uus 
ujula valmima 2025. a. Kui 
hange õnnestub, võiks uue 
ajakava järgi ujula kasutus-
loa saada 2027. a. 

Linnavalitsuse investeerin-
gutoetuse plaani, uue hoones-
tusõiguse seadmise ja kontses-
sioonlepingu sõlmimise peab 
eelnevalt heaks kiitma voli-
kogu. Uued tingimused loo-
detakse volikogule arutami-
seks esitada veel sel sügisel, 
et aasta lõpus saaks korralda-
da kontsessioonlepingu sõlmi-
miseks riigihanke.

Aita linna kaasava eelarvega paremaks muuta!

Tallinn korraldab olümpiamõõtmetes ujula rajamiseks uue hanke

pealinn@tallinnlv.ee

Kolmandikku kasvuhoone-
gaasidest põhjustavad soo-
japidamatud vanemad kor-
termajad, kus elab pool 
Eesti elanikkonnast.

5. septembril toimunud Eu-
roopa rohelise pealinna ja Eu-
roopa linnapeade pakti korral-
datud seminaril «Linnade mõju-
võimu suurendamine: rohelise-
le energiale ülemineku kiiren-
damine» uuriti, mis aitaks vä-
hendada meie kahjulikku mõ-
ju keskkonnale.

Tallinna Tehnikaülikooli pro-
fessori Jarek Kurnitski sõnul 
moodustab praegune hoonete 
energiakasutus 53% energia 
kogukasutusest ja 34% ener-
giaga seotud kasvuhoonegaasi-
de heitmetest. «Hoonete ener-
giasäästlikumaks renoveerimi-
ne on roheülemineku meede 
number üks,» tõdes Kurnitski, 
kelle sõnul on kõige suurem 
mõju enne 2000. aastat ehita-
tud mitmepereelamute põhjali-
kul renoveerimisel. «Need hoo-
ned on sama hästi kui soojus-
tamata ja ventileerimata, aga 
neis elab umbes 50% Eesti ela-
nikkonnast,» märkis Kurnitski. 
«Seega on number üks meede 
meie tingimustes korterelamute 
renoveerimine, millest me saa-
me kõige suurema kokkuhoiu 
ja vastavalt väheneb ka kasvu-
hoonegaaside heide.» Loomuli-
kult tuleb juurde toota taastu-
venergiat, nii et hoonete reno-
veerimine ja meretuulepargid 
on kaks põhilist võimalust, mil-
lega saab olukorda parandada. 
Transpordisektoris on Kurnits-
ki nägemust mööda lahenduseks 
kütuse kasutamise vähendami-
ne, mis tähendab ühistranspor-
di eelisarendamist.

Reoveest soojus ja mere-
veest jahutus

«Rohepööre ei peaks muutu-
ma ideoloogiaks,» kinnitas se-
minari avanud linnapea Mihhail 
Kõlvart. «Eelkõige peame rääki-
ma elu kvaliteedist ja loodusest, 
mida me säilitame ja jätame oma 
lastele.» Need on linnapea sõnul 
selged sihid ning selleks on või-
malik rakendada tehnoloogiat. 
Võrreldes viieteistkümne aasta 
taguse ajaga on Tallinna kasvu-

hoonegaaside heitmete hulk vä-
henenud 26%. «See on saavuta-
tud kaasaegse elamuehituse ja 
vanade kortermajade rekonst-
rueerimise programmiga,» tõi 
Kõlvart välja. «Lisaks aren-
dab AS Utilitas Tallinna Soo-
jus välja tehnilise lahenduse lin-
na reoveest jääksoojuse ka-
sutamiseks. Mere- ja 
reovee energia on 
puhas ega kah-
justa loodust. 
Ühtlasi saa-
me ener-
giat, mil-
lega asen-
dada gaa-
si, ja see 
on nii hin-
na kui jul-
geoleku küsi-
mus.»

AS Utilitase 
Tallinna juhi Robert 
Kitti sõnul on tegemist suure 
väljakutsega, mille eesmärk on 
viia kasvuhoonegaaside tekki-

mine nulli. «Me ju tahame, et 
meil oleks endiselt neli aasta-
aega ühe ülipalava asemel, aga 
selleks peame tõsiselt tegelema 
loodushoiu ja kasvuhoonegaasi-
de tekke vähendamisega,» kin-
nitas Kitt.

AS Utilitase Tallinna juhi sõ-
nul on ettevõtte siht pakku-

da energiat igal het-
kel, hea hinnaga 

ja loomulikult 
ka keskkon-
nasõbrali-
kult. «Olu-
line on va-
baneda ka 
impordi-
tud maa-
gaasi kasu-

tamisest,» 
selgitas Kitt, 

kinnitades, et 
sisse toodud fos-

siilkütustele tugine-
mine pole ohuks mitte ainult 

loodusele, vaid ka meie julge-
olekule.

Tallinna linnavaraameti inse-
neri- ja arendusosakonna ener-
giatõhususe projektijuhi Aare 
Vabamägi kinnitusel on endi-
selt päevakorral meie elumaja-
de soojapidavuse parandami-
ne. «Umbes 5000 Tallinna maja 
ootab tõsist renoveerimistööd, 
kusjuures enamus neist kuulub 
eraomanikele,» nentis Vabamä-
gi. «Aastaks 2030 peab 25% 
nendest elamutest ka renovee-
ritud saama.»

Uudsed ehitusplokid  
aitavad säästa

Spetsialisti sõnul peaksime 
jõudma selle eesmärgi täitmi-
seni tänu eelvalmistatud ehitus-
plokkidele, mida ei pea enam 
koha peal kokku panema, vaid 
mille saab kohe elamutele pai-
galdada. «Elamutest tekkivate 
kasvuhoonegaaside vähenda-
misel on oluline roll ka kesk-
konnasõbralikul keskküttel,» 
rääkis ta. Lisaks on plaanis ha-
kata avalikele hoonetele üha 

enam päikesepaneele paigal-
dama. «Sealt tekkivat rohelist 
energiat ei soovi me toota müü-
giks, vaid selleks, et suudetaks 
katta hoone energiavajadus sel 
ajal, kui päike paistab,» mär-
kis Vabamägi.

Sündmusel võttis sõna ka 
Euroopa Komisjoni energeeti-
kavolinik Kadri Simson. «Era-
kordselt halvad ilmaolud – ol-
gu selleks lõputult pikk põud 
või kuu sademed ühe päevaga 
– on tabanud tegelikult kogu 
Euroopat. See ei puuduta ainu-
üksi meist palju lõuna pool ole-
vaid territooriume,» sõnas ta. 
«Nii on linnadel suur roll mõel-
da välja, kuidas me oma maju 
kas kütame või jahutame ning 
kuidas linnades liikuda nii, et 
kütust kuluks vähem.»

Üritust «Linnade mõjuvõimu 
suurendamine: rohelisele ener-
giale ülemineku kiirendamine» 
korraldasid Tallinn Euroopa ro-
heline pealinn 2023 ja Euroo-
pa linnapeade pakt.

ENERGIASEMINAR: Tallinnas ootab 
soojapidavamaks muutmist 5000 maja

Viimati lõppes Estonia pst asu-
va inglise kolledži esise bussi-
peatuse ümberehitus. Abilin-
napea Vladimir Sveti sõnul üle-
tas tänavune bussipeatuste 
taastusremondi maht eelmise 
aasta oma enam kui kahekord-
selt. «Sel aastal tehti remondi-
töid ühtekokku 15 peatuses. Li-
saks võeti ette ümberehitus-
tööd neljas peatuses, kus on 
loodud bussiootealad, mis ar-
vestavad jalgratturite liiklemis-
vajadustega. Inglise kolledži ja 
keskraamatukogu ees asuv 
peatus oli üks neist,» selgitas 
abilinnapea. 
Värskema ilme said Vambola ja 
Tedre peatus Sõpruse pst  
kesklinna suunal, Marja peatus 
Mustamäe teel linnast väljuval 
suunal ja Taksopargi peatus 
Endla tänaval kesklinna suunal. 
Pärnu mnt remonditi Kalevi 
peatust kesklinna suunal ja 

Hallivanamehe peatust linnast 
väljuval suunal. Kesklinnas teh-
ti töid veel Tornimäe peatuses 
Rävala pst linna suunal ning 
Narva mnt Pronksi peatuses 
linnast väljuval suunal. Kopli 
tänaval remonditi Maleva pea-
tust. Väiksemaid töid tehti Lille, 
Pirni, Järveotsa tee, Akadee-
mia tee, Keskturu ja Sossimäe 
peatuses. Tööde käigus uuen-
dati asfaltbetoon- ja betoon-
katteid, vahetati välja äärekivid 
ning korrastati kaevupäiseid. 
Vabaduse väljaku sinise oote-
kojaga, Kaarli pst asuva Tõnis-
mäe, Narva mnt Tallinna Üli-
kooli ning Vabaduse väljaku 
peatus inglise kolledži ees ehi-
tati põhjalikult ümber, et eral-
dada rattarada ühissõidukite 
peatustest ja kõnniteest. Mere 
ja Kaarli pst  peatuste ümber-
ehitus lükati järgmisesse aas-
tasse.

Arhitekt Margit Mutso seab 
ERR-is kahtluse alla   arhitek-
tuuriajakirjas Maja avaldatud 
üleskutse lõpetada ajutiselt 
uute majade ehitamine ja kes-
kenduda olemasolevate re-
konstrueerimisele. Ühelt poolt 
on ehitus suure keskkon-
najäljega, teisalt on 
majandus- ja kom-
munikatsioonimi-
nisteerium teata-
nud, et aastaks 
2050 peaksid kõik 
meie nõukaaegsed 
korterelamud olema 
rekonstrueeritud. Riigil on 
plaan korterelamute rekonst-
rueerimiseks kasutada 330 
miljonit eurot Euroopa Liidu 
struktuurifondide raha. See-
juures tuleb muidugi ühistutel 
oma osa panustada. 27 aasta 
jooksul on vaja uuendada um-
bes 14 000 kortermaja ehk üle 
500 hoone aastas. Mutso pole 
kindel, kas selline ehitamise 
peatamise kampaania on ikka 
mõttekas – sest viimased pa-

neelikate rekonstrueerimis-
tööd algavad  majandusminis-
teeriumi kava kohaselt alles 
paarikümne või isegi rohkema 
aasta pärast. Karta on, et kor-
rosioonist puretud paneelide 
ühendused on selle aja peale 

üksteisest lahti lasknud 
ja neid renoveerida 

pole enam mõist-
lik. Mingil hetkel 
kulub vana maja 
kordategemiseks 
rohkem ressurssi 

kui uue ehitami-
seks. Paneelikad, mis 

järgmise kümne-viie-
teist aastaga renoveeritud ei 
saa, on nii ehk naa määratud 
kaduma. Mutsole võib lisada, 
et juba ammu võiks olla tehtud 
riiklik analüüs, mida on mõtte-
kas rekonstrueerida ja mida 
enam mitte. Ilmselt tuleks see 
küll salastada – vältimaks vä-
heväärtuslike elamute elanike 
paanikahooge. Riiklik ehitus-
poliitika puudub meil paraku 
tänini.

Kolleegide tegevust sageli kriti-
seeriva kaubandusettevõtja 
Tarmo Lauringu sõnul on kooli-
kaupade hindu tõstetud roh-
kem, kui oleks õiglane. Swed-
banki augustikuu analüüsi koha-
selt olid koolikaubad tänavu 
poes 21% mullusest kallimad, 
sisseostuhinnad tõusid samal 
ajal tegelikult vaid 10,6%. Poolte 
koolikaupade sisseostuhind jäi 
mullusega samale tasemele, 
näiteks joonestustarvikute ning 
värvipliiatsite puhul. Kõige roh-
kem tõusid paberitoodete sis-
seostuhind, keskmiselt 32%. 
Näiteks vihikutel 21,4%, joonis-
tusplokkidel 23% ja jõupaberist 
ümbrispaberil 75%. Loomulikult 
järgitakse siin sama mustrit, mis 
toidukaupade puhul – ehk siis 
kaupluseketid püüavad võtta, 
mis võtta annab. Toidukaupluste 
keskmine juurdehindlus on 

tõusnud juba 40%-ni ja isegi 
kõrgemaks. Ja kui praegu suve-
kaupadele kuni 70% alet paku-
takse, siis näitabki see, mis on 
nende tegelik hind, sest ükski 
kaupmees ei müü midagi endale 
kahjulikult. Lauringu tähelepa-
nekute taustal jääb nüüd ooda-
ta järgmist inflatsioonilainet, mis 
rakendub seoses käibemaksu 
tõusuga järgmise aasta algu-
sest. Üsna kindlasti hakatakse 
poodides hindu üles pressima 
juba varem ja õigustus on ole-
mas – ainult et mitte need mõ-
ned protsendid, vaid ikka palju 
enam. Toidukaupade osas jät-
kub tendents, mida oleme näi-
nud seni: üha enam asendavad 
kauplusteketid Eesti tooteid 
odavama impordiga, mis tule-
vad riikidest, kus omamaiseid 
tootjad toetatakse.

Kütuseturul jätkub sõda, sest 
kütusefirmat Olerex süüdista-
takse ebaausas konkurentsis ja 
ollakse pahased, et riigiametid 
asja nii kaua uurivad. Nii rääkis 
väiksema kütuseketi Terminali 
tegevjuht Raido Raudsepp Del-
fi Ärilehele, et kuna teised tegi-
jad kaotavad Olerexi tõttu hul-
giäris raha, peavad nad seda 
jaeäris tagasi teenima ja hoid-
ma hindu kõrgemal kui tavaolu-
korras võiks. Lisaks ei saa teha 
piisavalt kampaaniaid. Protesti 
märgiks müüs Terminal kütust 
tanklates ühe päeva jooksul 
alla omahinna ja teenis teadli-
kult pea 40 000-eurose kahju-
mi. Riigiametid on Olerexi juba 
pikemat aega uurinud seoses 
hüpoteesiga, et ettevõte hoiab 
kõrvale biokütuse müügi ko-
hustusest, mis võimaldabki 
omakorda pakkuda konkurenti-

dest väiksemat hulgihinda. Ve-
delkütuse seaduse järgi on kü-
tusemüüjal kohustus tagada, et 
aasta jooksul tarbijale müüdud 
fossiilsest kütusest vähemalt 
7,5% on taastuvenergial põhi-
nev kütus ehk biokütus. Muidu 
võib saada kuni 10 mln eurose 
trahvi. Kuigi juunis korraldasid 
keskkriminaalpolitsei ja kesk-
konnaamet Olerexis läbiotsimi-
se, pole seni teada, mis edasi 
saab. Väidetavalt tõi mullu aas-
ta lõpus nii-öelda viimasel mi-
nutil  tanker Olerexile suure ko-
guse taastuvtoorainel põhine-
vat kütust HVO-d.  Kas ja kui-
võrd see asja muudab, pole 
veel teada. Ent kuni asja uurimi-
ne venib, peavad väiksemad te-
gijad kütuseturul hakkama 
mõtlema enda sulgemisele, 
sest ei suuda enam kuigi kaua 
konkureerida.

Mürgistusteabe keskuse juht 
Mare Oder kirjutas Maalehes, et 
viimasel kahel aastal on sage-
nenud alla aastaste laste mür-
gistusjuhtumid. Aasta 
jooksul leiab Eestis 
aset pisut üle 
3000 haiglara-
vi vajava mür-
gistuse ja 
4000 juhtu-
mit, kui he-
listatakse 
nõu saami-
seks mürgis-
tusinfoliinile 16 
662. Väikesi lapsi 
ei saa Oderi sõnul jät-
ta minutikski omapäi,  sest ohu-
olukorrad võivad tekkida väga 
kiiresti. Kindlasti tuleb valvata, 
et ravimid oleksid lastele kätte-
saamatus kohas. Lapsele ei pii-
sa ütlemisest, et ravimeid ei tohi 
võtta, sest need meenutavad 
talle komme ja võivad seetõttu 
kiirelt tee suhu leida. Mürgistus-

infoliinile helistatakse üsna 
omapäraste juhtumite puhul. 
Harvad pole näiteks juhud, kui 
imikud saavad mürgistuse pii-

masegust või hommikupud-
rust, mille valmistami-

seks on kasutatud 
äädika või katlaki-

vieemaldajaga 
segatud vett. 
Õhtul kallatak-
se veekeedu-
kannu äädikat 
või puhastusva-

hendit ja hommi-
kuks on see mee-

lest läinud. Üldiselt tu-
leks lapsevanematel ko-

dused olud hoolikalt läbi mõel-
da, et muuta inimlike eksimuste 
oht võimalikult väikeseks. Para-
ku võib kas või ühe südametab-
leti neelamine tekitada aastase-
le lapsele päris tõsiseid tervise-
kahjustusi. Kodukeemiat ja ravi-
meid peaks aga kasutama nii, et 
laps seda ei näeks.

Bussipeatuste remont  
selleks aastaks lõppenud

Teemärgistuse 
uuendamine 
Nõmmel 
Nõmmel algas teede joonimi-
ne, töö käigus värskendatakse 
kulunud ülekäiguradasid ja 
künniseid ning samaliigiliste 
teede tähised. Linnaosavane-
ma Karmo Kuri sõnul toob liik-
lustiheduse kasv seoses kooli-
aasta algusega fookusesse 
turvalise liiklemise, mille juures 
on oluline roll ka teekattemär-
gistustel. «Sel põhjusel oleme 
igal aastal teekattemärgistust 
uuendanud,» selgitas Kuri. 
«Kui mullu  olid joonimistöödel 
fookuses koolide ümbrused ja 
ülekäigurajad, pöörame nüüd 
tähelepanu peamiselt kvartali-
sisestele tänavatele ligi 120 eri 
asukohas.»
 

Tallinnas saa-
vad koolikoha 
kõik õpilased
Alanud õppeaastal asus Tallin-
na 58 munitsipaalüldharidus-
koolis õppima ligikaudu 48 700 
õpilast. Koolikoht tagatakse 
kõigile õpilastele, kelle elukoht 
on pealinnas ja kelle vanemad 
on selleks avalduse esitanud. 
Abilinnapea Andrei Kante sel-
gitas, et praegu on Tallinna 
koolides 436 vaba kohta ja 
need on tagatud ka nendele 
noortele, kes on hiljuti linna 
elama asunud. Tallinna hari-
dusametile esitati suve jooksul 
420 koolikoha taotlust. Hari-
dusameti juhataja Kaarel Run-
du kinnitas, et koolikoha saa-
vad kõik õpilased, kes seda va-
javad. «Ootel on veel umbes 
50 õpilast, kuid igale lapsele 
leitakse sobiv kool, kus on õp-
pekohti ja piisavalt õpetajaid 
ning mis asub lapse elukohale 
võimalikult lähedal.»
 

Maal elamise 
päev

23. septembril toimub maal 
elamise päev, mis soovib jul-
gustada maale elama asu-
mist. Nii ongi sellest aegmöö-
da kujunenud justkui oma-
moodi rahvafestival. Isikliku 
kogemuse võib pealinlane 
saada kas kesklinna Faehl-
manni tänava taskumetsast 
või päriselt metsaradu mööda 
kõndides. Näiteks Mulgi valla 
maal elamise päeva tegevu-
sed toimuvad 23. septembril 
Karksi pargis algusega kl 11.

Kas uute majade ehitamine  
tuleks peatada?

Kaupmeestele kujunes  
kooli algus mõnusaks  
lüpsiperioodiks

Sõda kütuseturul jätkub:  
Olerexi kaasuses pole  
ikka veel selgust

Hajameelsuse tagajärjed:  
mõni laps on saanud  
katlakivieemaldajaga putru

Linnapea Mihhail Kõlvarti sõnul on rohelisemat käitumisviisi vaja, et meie kõigi elu oleks jätkusuutlik ja parem. «Loodust säilitame ja jätame oma las-
tele,» märkis ta, lisades, et võrreldes viieteistkümne aasta taguse ajaga on Tallinna kasvuhoonegaaside heitmete hulk vähenenud 26%.  Aleksandr Gužov

Avalikud hooned 
hakkavad ühe enam 

ise endale elektrit 
tootma.
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Vanalinnas võib näha tuleartistide esituses 
Taani kuninga lugu ning Sõpruse kino ees 
jälgida Vaiko Epliku muusikaga etendust 
«Suur maalritöö».

Kiek in de Kök korraldab septembris ringkäigu «Kriminaalne Tallinn», bastioniekskursiooni 
ja viib rännakule Tallinna legendaarsete kohvikute ajalukku.  Ilja Matusihis

14.-16. septembrini kohtab 
Tallinnas taas tuledesära ja vaa-
temängu. Sel aastal kõnnib val-
gus 14. septembril Tondiraba 
pargis, 15. septembril vanalin-
nas ning 16. septembril Kadrio-
ru pargis ja Pae pargis, teemaks 
«Pimeduse värvid».

Juba 19. korda toimuval fes-
tivalil on oodata harukordseid 
valgusinstallatsioone, muusi-
ka- ja valgusetendusi ning pär-
lendavat tulede teekonda. Sel-
gi aastal süüdatakse tuhanded 
küünlad ja lambikesed, mis te-
kitavad värve ja mustreid ning 
loovad pimedusse maagilise 
maailma. 

«Igal valgusfestivalil on oma 
mõte,» märkis Kadrioru Pargi 
juhataja Ain Järve. «Tänavu tu-
li meie meeskonnast ühel ini-
mesel meelde, et pimedust ei 
ole tegelikult olemas, on hoo-
pis valguse puudus.» 

See mõte inspireeris valgus-
festivali korraldajaid nii palju, 
et ürituste sarja pealkirjaks sai-
gi «Pimeduse värvid». «Ka pi-
meduses võib olla värve, kui 
osata neid vaadata – kui kas 
või silmad kõvasti kinni pigis-
tada, hakkad ju ka seal kujun-
deid, värve ja toone nägema,» 
ütles Järve. 

Nii nagu igal festivalil, tu-
levad nüüdki esma- ja ainu-
kordsele esitusele teatud muu-
sikapalad, mis on komponee-
ritud just selle sündmuse tar-
beks. «Kuna valgus ju kõnnib, 
alustame neljapäeval, 14. sep-
tembril Tondirabas, kus Kad-
rioru pargi aednikud kasvata-
sid võsastunud tühermaast läbi 
aastakümnete ühe tõelise pargi 
ning on väärtustanud seda eri 
taimede kaudu,» rääkis Järve. 
«Nüüd tahaks näidata ka pargi 
hillitsetud salapära hetkel, mil 
õues on hämar. Meie koostöö-
partnerid on valmistanud ette 
mitmeid huvitavaid atraktsioo-
ne. Esimest korda festivali aja-
loos kasutame elavaid loomi – 
toimub hobuste ballett.» Sama 
etendust korratakse Pae pargis.

Kuna Tondirabas on head 
kergliiklusteed, panevad kor-
raldajad nüüd tuledesse ka rull-
uisutajad võistkonnast Preci-
sion Team Phoenix. «Et tege-
mist on esmakordse ettevõt-
misega, ei tea ka meie, kor-
raldajad, mis võimsad sürprii-
sid võivad tulla,» lausus Jär-
ve. Rulluisutajaid oodatakse 
ka Kadriorgu, kuhu valgus-
festival jõuab laupäeval.

Tuld ja rütme
Tondirabas astuvad üles ka 

tuleartistid. «Ei saa sugugi öel-
da, et nad esinevad viis või 12 
minutit, sest tegelikult lähevad 
nad hingelt põlema ja etenda-
vad kogu õhtuse aja eri koh-
tades oma šõud, nii et tasub 
jälgida, kus tegevused hakka-
vad toimuma,» rääkis Järve. 

«Meie trummi- ja tulešõu 
kujutab endast valguse ja pü-

rotehnika vaatemängu, mida 
programmeerime muusikasse,» 
lausus trummar Siim Koppel. 
«Laval on kaks meestrumma-
rit, kaks naistrummarit ja ne-
li tantsijat. See on vau-efekti-
ga tuleetendus, kus müdista-
me trumme, võttes mängu ise-
gi jaapani trummid taikod, ja 
veel eri rahvuste pille. Suures 
jaos on kõik üles ehitatud trum-
mide ja tantsuetenduse peale.» 

Tegu on täiesti ainulaadse 
kavaga, mida sellises koosluses 
ei ole varem esitatud. «Viimase 
loo lõpus paneme ühed trum-
mid koguni põlema ja mängi-
me leegitsevate trummipulka-
dega,» mainis Koppel. «Kõiki 
üllatusi ei tahaks välja rääki-
da, ütlen vaid nii palju, et me 
lava pealt päris ei alusta – võib 
juhtuda, et trummarid ilmuvad 
välja hoopis mujalt ja paneme 
ka rahva meiega kaasa rütmi 
lööma!»

«Mõistagi ei saa vanalinna-
ta, sest sealt on ju linn alguse 
saanud,» nentis Järve. «Ree-
de õhtul kella kaheksast liigu-
me läbi Viru väravate, jõuame 
Harju tänavale, sealt Sõpru-
se kino ette ning edasi Taa-
ni kuninga aeda. Harju täna-
val ootab valgusetenduse näol 
tõeline üllatus. Taani kuninga 
aias peaks legendi järgi ole-
ma tänase kolme asemel ne-
li munka. Nii loome sinna lä-
bi valguse neljanda müstilise 
munga, et nad saaksid nelja-
kesi oma pooleli jäänud asju 
arutada.» 

Taani kuninga lugu
«Taani kuninga lugu, mida 

vanalinnas etendame, on Ees-
ti tuleartistide liit spetsiaal-
selt valgusefestivali jaoks loo-
nud,» rääkis tuleartist Mar-
garita Kristall. «Sel aastal 
astuvad üles kümme koha-
likku ja kolm tantsijat Soo-
mest.» Kristall märkis, et te-
ma kui tantsija jaoks on kõi-
ge olulisem, et «Valgus kõn-
nib» ühendab väga paljusid. 
«Mitte ühelgi teisel 
üritusel ei koh-
ta niisuguseid 
rahvahul-
ki,» mainis 
tuleartist. 
«Ühest 
küljest 
teeb see 
esinemi-
se pisut 
keerulise-
maks, aga 
pigem on tore, 
sest ei pea mu-
retsema, kas vaata-
jaid ikka tuleb – ükskõik 
mis ilmaga on rahvas alati 
kohal. Eelmisel aastal tant-
sisime vihma käes, aga pub-
likut oli ikka korralikult, ja 
see on vahva! Lahe on ka 
see, kui lastega tullakse, sest 
neilt saab kohe tagasisidet – 
ja sellise reaktsiooniga esi-
neda on väga mõnus!»

Kuna on Ellen Niidu juu-
beli-sünniaastapäev, tuuakse 
kirjaniku «Suure maalritöö» 
mänguline vaatemäng heliloo-
ja Vaiko Epliku loodud muusi-
kaga taas kord tagasi Sõpruse 
kino ette. «Loodame, et selle Tuleartist Margarita Kristalli rõõmustab vaatajate vahetu tagasiside. Erakogu

Ka sel aastal näeb 
«Valgus kõnnib» festivali 
puhul Luigetiigil laulvate 
purskkaevude etendust, 
kus kohtuvad valgus, la-
serid ja värvilised 
purskkaevud.

«See on spetsiaalselt val-
gusfestivali jaoks tehtud ja 
tegu ei ole niivõrd kontserdi, 
vaid pigem visuaalse etendu-
sega, kus kohtuvad valgus, la-
serid ja värvilised purskkae-
vud,» kirjeldas muusik Tiit 
Kikas. «Eestis on harva või-
malust näha sellist värvilist 
vaatemängu ja purskkaevu-
de sünkroonsust, juba selle-
pärast tasub tulla!» 

Seekordset la-
serharfieten-
dust võimen-
dab ööbi-
ku aaria 
«Uni saa-
bub koi-
dikul» 
Kika-
se enda 
kirjuta-
tud oope-
rist «Ööbik 
ja Roos», mi-
da esitab Elina 
Nechajeva. 

Jaagup Kreemi  
fantastilised sõnad

«Aaria sõnade autor on 
Jaagup Kreem ja need on mi-
nu meelest lihtsalt geniaal-
sed,» tõdes lauljatar. «Ooper 
«Ööbik ja Roos» on väga ilus 
ja südantlõhestav teos, mille 
tipphetk ongi just see aaria, 
kus ööbik on valmis oma sü-
dant ohverdama, et roos vär-
vuks tema südameverest pu-
naseks. See on armastuse ja 
eneseohverdamise lugu ja tu-

leb tõdeda, et mul kulus mi-
tu kuud, enne kui ma suut-
sin seda laulda,   ilma et pi-
sarad silma tuleksid ja ma 
nutma hakkaksin!» 

Nechajeva sõnul kulus tal 
tõesti pikki kuid, et jääda ise 
lauldes rahulikuks... aga see-
eest nutab nüüd kogu publik! 
«Pean tunnistama, et kui olen 
aariat kontsertidel esitanud, 
on isegi pianistil klomp kur-
ku ja pisar silma tulnud, kui-
gi pianistid on klaveri taga 
tavaliselt ju ikka väga selge 
mõistusega,» tõdes sopran. 

Kadriorg on lauljatari  
lemmikkoht

Niisiis lõpeb valguse-
festival ja ühtlasi 

kogu suvehoo-
aja ärasaat-

mine igati 
emotsio-
naalselt. 
«Ar-
vesta-
des val-
gust ja 
šõud, te-

kib kind-
lasti väga 

kauaks meel-
dejääv mulje,» 

avaldas Elina Nec-
hajeva lootust. «Mul on hea 

meel, et Tiit Kikas kirjutas 
selle rolli ja aaria, mõeldes 
just minu häälele. Esitada se-
da koos autori endaga – kas 
midagi paremat oleks üld-
se võimalik ette kujutada?»

Kadriorust rääkides mai-
nis Nechajeva, et see on te-
ma lemmikkoht kogu Tallin-
nas. «Isegi kui valgust seal 
ei kõnni, mina käin ikka,» 
naeris lauljanna. «Elan ka 
ise seal, et ei oleks kauge-
le minna!»

Elina Nechajeva 
esitab laseretendusel 
ööbiku aariat

«Ooper «Ööbik ja Roos» on väga ilus ja südantlõhestav teos, mille 
tipphetk ongi just see aaria, kus ööbik on valmis oma südant ohver-
dama, et roos värvuks tema südameverest punaseks,» rääkis Ne-
chayeva. «See on armastuse ja eneseohverdamise lugu.».  Scanpix

Kulus  
mitu kuud,  

enne kui suutsin  
seda lugu  
pisarateta  

esitada.

Krista Kiin
krista.kiin@ 
tallinnlv.ee

«Valgus kõnnib» ajakava

Septembri kultuurisündmused

14. septembril Tondiraba 
pargis

• 21 hobuste ballett
• 21.30 tuleartistide šõu
• 21.45 hobuste ballett
• 22 rulluisutajate šõu
• 22.15 tuleartistide šõu
• 22.45 valgusšõu koos trumma-

ritega
• Lisaks eri valgusinstallatsioo-

nid.

15. septembril vanalinnas

• 20.15 Viru tornid – Müstika 
stuudio LED karakteritega šõu

• 20.30 Viru tornid – videopro-
jektsioon

• 21 Taani kuninga aed – tulear-
tistide šõu

• 21.30 Harju tänava haljasala – 
Müstika stuudio LED karakteri-
tega šõu

• 21.45 Taani kuninga aed – tule-
artistide šõu

• 22 Sõpruse kino esine – män-
guline vaatemäng «Suur maalri-
töö»

• 22.30 Taani kuninga aed – tule-
artistide šõu

• 22.45 Harju tänava haljasala – 
valgusšõu koos trummaritega

15. septembril Kadrioru par-
gis

• 20-23 Paistiik – valgusetendus 
«Võlumets»

• 20-23 Luigetiik – laulvate 
purskkaevude šõu muusikasse 
koos valgusega

• Lisaks eri valgusinstallatsioo-
nid. Lilleaed on kaetud tuhan-
dete küünalde ja muinasjutulis-
te valgusinstallatsioonidega.

16. septembril Pae pargis

• 20.30 hobuste ballett

• 21.30 hobuste ballett

16. septembril Kadrioru par-
gis

• 20-23 Kadrioru kunstimuuseum 
– videoprojektsioon

• 20-23 Paistiik – valgusetendus 
«Võlumets»

• 20-23 Kadrioru pargi infopunkt 
– president Lennart Meri mõ-
tisklused Kadrioru pargis

• 20 Kivisilla kolmnurk – tulear-
tistide šõu

• 20.15 Lilleaed – Müstika stuu-
dio LED karakteritega šõu

• 20.30 Luigetiik – laulvate 
purskkaevude šõu koos laser-
harfi, Tiit Kikase ja Elina Necha-
jevaga

• 21 Luigetiik – laulvate pursk-
kaevude šõu

• 21 lilleaed – Müstika stuudio 
LED karakteritega šõu

• 21.10 kontsertväljak – tuleartis-
tide šõu

• 21.30 Luigetiik – laulvate pursk-
kaevude šõu koos laserharfi, 
Tiit Kikase ja Elina Nechajevaga

• 21.40 Kadrioru pargi muuseumi 
esine (A. Weizenbergi tänav) – 
rulluisutajate šõu

• 22-23 Luigetiik – laulvate 
purskkaevude šõu muusikasse 
koos valgusega

• 22 lilleaed – Müstika stuudio 
LED karakteritega šõu

• 22.15 kontsertväljak – val-
gusšõu koos trummaritega

• 22.40 Pillapalu plats – valgus-
lavastus «Õhtu ilu»

• Kadioru park on kaetud tuhan-
dete küünalde ja valgusinstal-
latsioonidega.
Lisainfo:  www.kadriorupark.ee/

park

• 12. septembril kl 11-12.30 seenioride 
vestlushommik «Jalutuskäik Eesti väi-
kesaartel II» keskraamatukogus. Kl 18-
20 kohtumine kirjanik Ilmar Trulliga Pi-
rita raamatukogus. Kl 18-20 on Kännu-
kuke raamatukogus külas kirjanik Ain 
Kütt.

• 13. septembril kl 17 Brasiilia helilooja, 
saksofoni- ja folkflöödi mängija Marce-
lo Politano kontsert fotomuuseumi 
sisehoovis. Info linnamuuseum.ee/cat-
fotomuuseum/marcelo-politano-kont-
sert/

• 14. septembrist 14. detsembrini saab 
Tallinna rahvaülikoolis neljapäeviti kl 
17.30-19.45 õppida jaapani keele alga-
jate kursusel. Loe lähemalt ja regist-
reeru https://kultuur.ee/kursus/jaapa-
ni-keel-algajatele/

• 14. septembril kl 17.30-19 korraldab 
rahvaülikool Kadrioru puitarhitektuuri 
tutvustava ekskursiooni. Loe lähemalt 
ja registreeru kultuur.ee/kursus/kad-
rioru-puitarhitektuur/ 

• 14.-28. septembrini saab rahvaülikoolis 
neljapäeviti kl 18-20.15 osaleda lühi-
kursusel «Võrkpitsi tehnikas sibula-
võrk». Loe lähemalt ja registreeru kul-
tuur.ee/kursus/sibulavork/ 

• 14. septembril kl 17-20 saab fotomuu-
seumi fototäika galeriis SEEK (Väike-
Pääsukese t) kaubelda oma kasutult 
seisma jäänud fotokolaga. 

• 16. septembril kl 12-14 matk Kassisaba 
asumisse, algus keskraamatukogu 
peamajast.

• 16. septembril kl 14 muuseumituur 
«Kriminaalne Tallinn» Kiek in de Köki 
kindlustustemuuseumis.

• 16.-24. septembrini rahvuskultuuride 
päevad 2023. 23. ja 24. septembril toi-
mub Raekoja platsil suur etnolaat.

• 17. septembril kl 13 legendide jutusta-
mine linnaelumuuseumis. Hind 6/4 eu-
rot, perepilet 12 eurot.  fienta.com/eks-
kursioon-kogu-perele-tallinna-legendi
d?4767b4eb66e56b4ce87c85bba73d
4e76 

• 18.septembril kl 17-19 keskraamatuko-
gu peamajas raamatuklubi, arutusele 
tuleb Daniel Vaariku raamat «Vapilõvi». 

• 18. septembril kl 17.30-20.30 türgi toi-
du töötuba rahvaülikooli Südalinna 
majas (Estonia pst 5a, õppeköök).

• 19. septembril kl 18 linnaekskursioon 
«Kalamajast Koplini. Arhitekt Alek-
sandr Wladovsky Tallinn». linnamuu-
seum.ee/cat-tallinna-vene-muuseum/
linnaekskursioon-kalamajast-koplini-
arhitekt-aleksandr-wladovsky-tallinn/

• 19. septembrist 12. detsembrini teisi-
päeviti kl 17.30-20.30 rahvaülikoolis la-
pitöö algajatele. Loe lähemalt ja regist-
reeru kultuur.ee/kursus/lapitoo-algaja-
tele/ 

• 19. septembril kl 17 Ukraina tikandite 
näituse avamine   Vanalinna majas (Ve-
ne 6). Kunstnikuga saab kohtuda 23. 
septembril kl 12-18. Näitus jääb ava-
tuks septembrikuu lõpuni, loe lähemalt 
kultuur.ee/ukraina-tikitud-aarded/

• 20. septembril algab Kalamaja arheo-
loogiasügis.  linnamuuseum.ee/cat-ka-
lamaja/arheoloogiasugis-2023-kala-
maja-muuseumis/ 

• 20. septembrist kolmapäeviti kl 18-
19.30 rahvaülikoolis solfedžokursus. 
Loe lähemalt ja registreeru kultuur.ee/
kursus/solfedzo/ 

• 20. septembril kl 17.30-20.30 rahvaüli-
kooli Südalinna majas Venezuela toidu 
töötuba. Loe lähemalt kultuur.ee/rah-
vuskultuuride-paevad-16-24-septem-
ber/

• 20. septembril kell 17 giidituur näitusel 
«Minu Tallinn. Aleksander Wladovsky». 
linnamuuseum.ee/cat-tallinna-vene-
muuseum/giidituur-naitusel-minu-tal-
linn-aleksander-wladovsky/ 

• 21. septembril fotomuuseumis näituse 
«Eesti Looduse fototeek» suur publi-
kupäev. linnamuuseum.ee 

• 21. septembril kl 17.30-19 korraldab 
rahvaülikool ekskursiooni Rotermanni 
kvartalis. Loe lähemalt ja registreeru 
kultuur.ee/kursus/ekskursioon-roter-
manni-kvartal/  

• 21. septembril kokandusõhtu «Ladina-
Ameerika maitsed» Kalamaja muuseu-
mis. linnamuuseum.ee/cat-kalamaja/
kalamaja-maitsed/

• 22. septembril kell 11 räägib Tallinna 
Ülikooli botaanikaõpetaja Tõnu Ploom-
puu keskraamatukogu peamajas puu-
dest.

• 23. septembril kl 11 algab Rahvaülikoo-
lis (Telliskivi 56) avatud uste päev.

• 23. septembril kl 13 linnaelumuuseumi 
ekskursioon vanalinna salaaedadesse. 
linnamuuseum.ee/cat-linnaelumuu-
seum/tallinna-linnaelumuuseum-kut-
sub-vanalinna-salaaedasid-avastama/

• 23. septembril kell 13 jalutuskäik möö-
da vanalinna legendaarseid kohvikuid. 
linnamuuseum.ee/cat-kiek-in-de-kok/
jalutuskaik-mooda-vanalinna-legen-
daarseid-kohvikuid/       

• 23. septembril kl 11-14 lastemuuseumi 
Miiamilla sünnipäeva aiapidu linna-
muuseum.ee/cat-lastemuuseum-miia-
milla/tule-miimilla-sunnipaevaleb-
23-septembril/line-kaubalinn

• 24. septembril kl 11-14 rahvaülikooli 
Pelgulinna majas akvarelli töötuba. kul-
tuur.ee/kursus/akvarellkihid-kiirmee-
todil/

• 24. septembril kl 13 Kalamaja muuseu-
mi sünnipäev muuseumi majas ja aias. 
Sissepääs sünnipäeva puhul 1 euro. lin-
namuuseum.ee/kalamaja/             

• 25. septembrini saab vaadata välinäi-
tust Telliskivi tänavast rahvaülikooli 
Pelgulinna maja aial (Telliskivi 56).

• 26. septembril kl 11-12.30 ajarännak 
seenioridele keskraamatukogu peama-
ja suures saalis.

• 28. septembril kl 18 Euroopa muinsus-
kaitsepäevade ekskursioon Kalamaja 
rasketööstuse ajaloost. linnamuuseum.
ee/cat-kalamaja/kalamaja-rasketoos-
tuse-ajaloo-ekskursioon/e-hooldami-
ne/ 

• 30. septembril kl 11 metsakümblus lii-
kumise ja kohalolu kaudu Kalamaja 
kalmistupargis.

• 30. septembril kell 15 muinsuskaitse-
päevade bastioniekskursioon Kiek in 
de Köki kindlustustemuuseumis. linna-
muuseum.ee/cat-kiek-in-de-kok/retk-
bastionide-peal-ja-maa-all/ 

aasta ilm oleks veidigi parem 
kui mullu – siis õnnestuks maal-
ritöö täiuslikult,» ütles Järve. 
Et publik näeks kõike ka kau-
gemalt, on kogu tegevus tõs-
tetud õhku.

Kadriorus, kust valgusfes-
tival on alguse saanud, suve-
hooaeg laupäeval ka lõpetatak-
se. «Aednikud jätavad hooaja-
ga hüvasti ja algab kõige ma-
gusam aeg ehk ootus uue ke-
vade ees,» tõdes Järve. «Mõis-
tagi mängime nüüdki lossi fas-
saadiga – eri kujundid vahetu-

vad kogu aeg. Nii lossi ette 
kui ka maja ees ole-

vasse alumisse ae-
da tekib huvi-

tav installat-
sioon. Pa-
neme tu-
led festi-
valiküla-
liste pea 
kohal lii-
kuma sel-

lises rüt-
mis, et kae-

lad suure tõe-
näosusega jää-

vadki kangeks, ent 
see, mis õhus hakkab toi-

muma, on seda väärt, et kae-
la järgmise päeva hommikul 
masseerida!»

«Kõige ilusam on küllap see, 
kui jätame hooajaga hüvasti 
traditsiooniliselt Pillapalu plat-
sil, kus ääretult emotsionaal-
se valguslavastuse «Õhtu ilu» 
raames saavad kokku koor, 
muusika, laser, suits, energia 
ja vägi,» võttis Ain Järve kok-
ku. «Nimelt vägi on see, mis 
peab minema inimeste hinge, 
et üle elada see tüüpiline sü-
giskaamos, mille üle me kipu-
me kurtma.»

Valgusmäng  
lossiseinal on nii 
põnev, et seda  

vaadates võib kael 
kangeks jääda.

Nagu juba traditsiooniks saanud, valgustavad Kadrioru pargiteid tuhanded küünlad.  Kadrioru Park

Valgusfestivalil näeb 
hobuste balletti ja saab 

kuulata leekivaid trumme
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Lavapaaril täitub tänavu ju-
ba 25 aastat ajast, mil nad klou-
nidena esinema asusid. Nad on 
selle aja jooksul andnud üle tu-
hande etenduse.  

Kas tähtpäev – 25 aastat – an-
nab veel rohkem energiat või tu-
leb ehk pisike tüdimus juba pea-
le?

T: Tüdimust õnneks ei tule. 
Ja põhjus on selles, kuidas meid 
näitlejaks koolitati. Näitleja õpe-
tus oli niimoodi üles ehitatud, et 
me sügavalt austaksime ja teenik-
sime publikut ja et see oleks mi-
dagi iseenesestmõistetavat. Meil 
oli isegi üks tore moto, väideta-
valt commedia dell`arte tegelase 
Pucinella lausutuna, mis kõlas nii: 
«Mõne jaoks olen ma suur meis-
ter, mõne arvates lausa jumalik, 
aga sulle, auväärt publik, igavesti 
alandlik teener.» Ja kui niisugu-
ne suhtumise ja tegutsemise läh-
tepunkt on paigas, siis ma arvan, 
et see on aidanud igasugust tü-
dimust kaugel eemal hoida, sest 
ma tean väga täpselt, miks ma 
seda teen.

H: Mulle meeldib mõelda nii, 
et Piip ja Tuut on sellised armsad 
tegelased, kes aitavad meil põge-
neda päris maailmast. Ja see on 
väga tore, et nad on meil selli-
sed. Oleme ilmselt Piip ja Tuut 
juba natuke rohkem kui tava-
inimesed, sest 25 aastat on ik-
kagi väga-väga pikk aeg. Selle 
aja jooksul on antud tuhat eten-
dust kindlasti.

T: See on sul väga pehmelt öel-
dud, kui arvestada, et algusaega-
del oli ikka 250 etendust aastas.

H: Jah, tõesti. Aga praeguseks 
oleme aru saanud, et võime na-
tuke kergemalt võtta ja pisut ta-
gasi tõmmata, et nii palju ei pea 
enam tegema, ent sama armsad 
on need Piip ja Tuut meil ikka. 
Kui varem pakkus keegi esine-
mist ja küsis, kas te tulete Haide 

ja Toomase või Piibu ja Tuudu-
na, siis olime veel niimoodi ka-
hevahel. Aga praegu ei teki meil 
kahtlustki – tuleme loomulikult 
Piibu ja Tuuduna.

T: Nendele on lubatud roh-
kem kui Haidele ja Toomasele. 
Nii nagu kuninga narridelegi.

Ühtlasi olete te ka 25 aastat abi-
elus olnud. Kas elate pidevalt 
sellises omapärases, mõlemast 
läbi põimunud sisemaailmas, või 
on siin vahel siiski kindel piir, et 
töö on töö ja pere on pere?

H: See ei olegi nii lihtne. Ku-
na me oleme iseendale tööandjad, 
siis töö tahab meile koju kaasa 
tulla. No kas või juba sel lihtsal 
põhjusel, et kui on vaja näiteks 
kostüümid ära pesta, siis nad 
tulevad ikkagi koju pesusse ja 
kuivama. Sest võib-olla järgmi-
sel hommikul on need kohe va-
ja jälle kaasa haarata.

T: Jah, neid asju ei ole lihtne 
lahus hoida. Pealegi on vaja teha 
ka kontoritööd, meie tegevus ei 
koosne ju ainult laval mängimi-
sest. Kontoritööd saad teha igal 
hetkel, vajadusel ka kodus. Nii et 
ise peab õppima vahet tegema. 
Aga selle 25 aasta jooksul ole-
me ühe asja küll ära õppinud – 
kui sa pärast väljasõiduetendust 
lõpuks koju jõuad, ega siis roh-
kem tööd teha ei taha. Siis ik-
kagi naudid seda kodus olemist.

Kas ka tööst rääkimine ei tule 
neil puhkudel kõne alla?

H: Üldjuhul ei ole enam tarvis 
rääkida, kuna tagasisõidu ajal on 
kõik juba läbi arutatud.

T: Ja siis on veel nii, et sel het-
kel, kui me lava pealt maha as-
tume ja hakkame kostüüme va-
hetama, valitseb meie garderoo-
bis täielik vaikus. Kuna seda in-
tensiivset informatsiooni on edas-
tatud lihtsalt nii palju. Nii et sel 
ajal, kui saad hinge tõmmata, on 
vaikus parim, mis olla saab. Kui 
mõnikord on midagi väga-väga 
hästi läinud, siis Haidel on kom-
beks tänada hea etenduse eest.

H: Toomas on jälle inimene, 
kes vaatamata sellele, et oleme 
näiteks mänginud tükki juba üle 
20 aasta, teeb pärast etendust 

PIIP JA TUUT: Lastele on väga tähtis näha oma ema ja isa südamest naermas

H: Ei mahugi sinna meie pisi-
kesse majja Toompeal. Otsisime 
suuremat ruumi ja Kumu võttis 
meid kahel käel vastu. Me ole-
me Kumus enne ka mänginud 
eri tükke ja sinna siis mahtusi-
me õnnelikult ära. Laval on seit-
se muusikut ja kuus näitlejat, see 
on päris suur seltskond.

Saan aru, et see on kogupere-
tükk.

H: See on koguperetükk ja 
sobib väga hästi ka näiteks alg-
klassidele. Tohutult oluline on aga 
see, et lugu räägib hoolimisest, 
sellest, et sa lisaks iseendale os-
kaksid muud ilma ja teisi inimesi 
ka näha. Mitte nii, et ainult mi-
na olen tähtis tegelane siin ilmas. 
Selles etenduse me pole Piip ja 
Tuut, vaid Karuema ja Karuisa, 
kes näevad väga inimeste moodi 
välja. Igatahes, ütlemata südam-
lik ja väga ilusa muusikaga lugu. 
Siim Aimla ja ka pärimusmuusi-
kaansambel Lõõm, kes võitis pä-
rimusmuusika festivalil esikoha, 
on täies koosseisus oma keelpil-
lidega meil laval, orkester samu-
ti, ning kõik laulud tulevad ela-
vas esituses.

Hämmastusega tuleb nentida, et 
ka ooper pole teile võõras žanr, 
mõeldes siin «Hansukest ja Gre-
tekest».

H: Ei ole jah! Detsembris jõuab 
see rahva ette, neljakümne viie 
minutiga on vaja ära rääkida 
üks ooper.

T: Nüüd ta läheb ehk törtsu 
pikemaks. Piip jaTuut on seal 
need tegelased, kes üritavad se-
da lugu jutustada. Aga, meil on 
abiks veel kaks ooperilauljat, 
Maris Lilloson ja Tuuri Tede, kes 
nemad mängivad Hansukest ja 
Gretekest ja Tuuril on ka väike 

nõiaroll. Nii et kõlavad ilusad 
laulud ja meie proovime siis Pii-
bu ja Tuuduna selle loo kenasti 
ära rääkida. Ühtlasi on see oo-
per, mis tuleb esitamisele klave-
rimuusika saatel, ja meiega koos 
on laval veel pianist Siim Selis. 
Aga kuna tegevus toimub met-
sas, siis me oma väikesesse teat-
risse ära ei mahu, küll aga kont-
serdilavadele Tartu Vanemuises, 
Pärnus, Jõhvis ja Tallinnas.

Kui palju sootuks erinevas võt-
mes toimetavad tegelased rikas-
tavad teineteist ehk siis näitleja 
klouni ja kloun näitlejat? Loode-
tavasti ei sisalda see endas min-
git lavalise segaduse alget …

H: Ei sisalda. Segaduse tunnet 
ei ole ja päris ära me ennast ei 
kaota. Meie õpetaja Taani koolis 
ütles, et hea kloun on üldjuhul 
hea näitleja, aga hea näitleja ei 
pruugi alati olla hea kloun. Ma 
arvan, see peab päris hästi paika. 
Minu meelest on see mitmekihi-
lisus, mida annavad Piip ja Tuut, 
ning seda näitlejat ei saa sealt kui-
dagi ära kaotada. Ehk siis tege-
likult olen mina, Haide Männa-
mäe, näitleja, kes mängib Piipu, 
kes 

omakorda mängib laval mingit 
tegelast, keda ta tahab siis sel-

lel hetkel män-
gida või et 

loo jutus-
tami-
seks on 

vaja. 
See 
kihi-

lisus on 
seal nii suur, 
et ma võin tul-

la ühest kihist, va-
hepeal hüpata tei-
se kihti või kasu-

tada neid võima-
lusi lihtsalt laval 
enda kasuks.

Kus te klounipaa-
rina veel esinete ja kas 

ka haigetele lastele?
H: Seda haiglaklounide liiku-

mist me päris enda arvele võt-
ta ei saa. Oleme küll südamega 
väga kaasas sellega…

 T: … ja olime kaasas siis, 
kui see organisatsioon sündis 
ja meie saime aidata sellel tuu-
le tiibadesse saada. Algusaas-
tail saime ka neid haigla kloune 
koolitada korra-paar aastas, aga 
nüüd on neil juba täiesti eraldi 
inimesed – ja väga suure süda-
mega inimesed. Doktor Klounid, 
nagu neid kutsutakse. Nad leia-
vad oma põhitöö kõrvalt hetke, 
et käia rõõmustamas väikseid ja 
ka suuri patsiente.

H: Ütleme nii, et päris algus-
ajal oli meil paar esinemist ka 
haiglas, need olid korraldatud 
nii, et lastele, kes said tulla üh-
te ruumi kokku, siis esineti, aga 
muidu oli see küll rohkem arsti-
dele ja õdedele tutvustamiseks. 
Selline liikumine on mõistagi 
väga-väga vajalik, kuna on pal-
ju lapsi, kes väga pikalt on sun-
nitud haiglaseinte vahel olema, 
aga nii on ka neil killuke päi-
kest päevas.

T: Kui doktor Klounid alus-
tasid, oli see liikumine täiesti 
tundmatu meie haiglasüsteemis 
ja ka arstid olid vastu, et miks 
on veel kedagi vaja siia vahele 
segama, me teeme ju oma tööd. 
Aga Lääne-Euroopas ja Ameeri-
kas on aastakümnete jooksul väl-
ja töötatud täpsed reeglid, kui-
das doktor Kloun saab käituda, 
mida ta võib haiglas rääkida ja 
mida ei või. Lõpuks need reeglid 
kõik ühtlustati ja ka arstid said 
sellest aru, nii et nüüd võib tões-
ti öelda, et see töötab väga-vä-
ga hästi. Ka meil siin Eestis on 
doktor Klounid väga oodatud.

H: Meie aga oleme esinenud 
palju puuetega lastele ja hool-
dekodudes. Ikka tuleb ette, et 
kutsutakse, ja väga hea meele-
ga lähme ka.

Kas on ka selliseid kohti, kus 
klounil mitte mingil juhul ei so-
bi esineda?

H: Me ei ole veel matustel 
käinud. Aga ma isegi arvan, et 
ka seal ei oleks vist midagi na-
gu taunimisväärset, sest on rah-
vaid, kes viivad oma matuseri-
tuaale läbi hoogsalt ja rõõmsalt. 
Samas oleme isegi juudi sünagoo-
gis esinenud ja tundub, et seda 
piiri on vist ikka väga raske tõm-
mata. Ka presidendi vastuvõtul 
oleme esinenud, see oli endale 
ka kuidagi meeliülendav. Mulle 
nii väga meeldis olla uksehoidja, 
kes alguses inimesi vastu võtab 
ja tervitab. Tore oli näha, kui-
das inimestel, ka neil, kes algu-
ses ehmunud olid, nägu naeru-
le läheb. Saadakse aru, et ahah, 
nad on sellepärast siin, et meid 
vastu võtta. Hea, kui me saame 
pinge maha võtta, see ongi idee.

Kas tuleb ette juhtumeid, kus 
lapsed kardavad kloune, ja kui-
das te sel puhul reageerite?

H: Esimese asjana me ikka 
ise tõmbame siis tagasi ja saa-
me aru, et sellele lapsele ei 
maksagi läheneda nii 
väga. Pigem tee-
me näo, et me 
teda ei mär-
ka praegu, 
või män-
gime kui-
dagi möö-
da temast. 
On ette 
tulnud se-
dagi, et mõ-
ni laps lihtsalt 
nutab ja ei taha 
enam üldse olla 
selles ruumis, siis me 
palume emal – kui ta ise selle 
peale ei tule – viia laps kuskile 
eemale natuke rahunema ja oma-
vahel rääkima. Aga on olnud ka 
olukord, kus ma püüdsin kartli-
kule lapsele selgitada, et kui ma 
nina ära võtan ja näomaalingu 
maha nühin, siis olen ju täiesti 
tavaline inimene.

Aga kas klounihirm, ka vane-
matel lastel, võib olla osaliselt 
Ameerikast pärit? Sealne ku-
vand ei näe just kõige sõbrali-
kum välja.

T: Jah, ka nii võib olla, ja see 
on puhtalt filmide süü.

H: Filmide süü, tõesti. Seal on 
ju neid õudusfilme, kus õudus-
maskiga klounid peaosas. Nad 
käivad ja tapavad. Tänapäeval 
lapsed pääsevad juba igale poole 
ligi ja näevad ka neid koledaid 
ja vähem koledaid filmikloune. 
Ameerika klounid ongi natuke 
teistsugused, hästi-hästi värvitud 
näoga. Piip ja Tuut oma algusae-
gadel joonistasid endale ka na-
tuke rohkem – meil olid näiteks 
põsed ja kulmud valged.

T: Aga on ka väga mitmeid 
Ameerika teatri kloune-koomi-
kuid, kes üldse ei näe nii jube-
dad ja täisjoonistatud välja, sest 
nad on rõhku pannud just selle-
le lavastusele, neile koomiliste-
le stseenidele ja trikkidele seal.

Milline on edukas etendus? Kui 
mugav peab publikul seal ole-
ma?

H: Meil on paaril korral juh-
tunud, et oleme unustanud ni-
na ette panna ja märganud se-
da alles lavalt lahkudes. Aga ku-

na publik pole sellest välja tei-
nud, siis järelikult oli see tege-
lane olemas, vaatamata sellele, 
et tal punast nina ees ei olnud.

T: Pooleteist- ja kaheaastased 
lapsed on üldiselt teatri jaoks liiga 
väikesed, me oleme alati öelnud, 
et kolmandast eluaastast alates 
tulge kindlasti. Kui aga peres on 
rohkem lapsi ja mõni on väike, 
siis ikkagi võetakse kaasa. Aga 
muidugi juhtub, et ka kahene 
on nõus vaatama, lapsed on nii 
erinevad. Mõni ei suuda viieselt 
veel paigal püsida ja aru saada, 
et teater on see koht, kus peab 
olema tasakesi. Kui meid kut-
sutakse lasteaedadesse esinema, 
siis oleme alati soovitanud laste-
le istumiseks toole.

H: On pakutud küll kott-toole, 
vaipu jne. Aga meie kava kestab 
nelikümmend viis minutit ja laps 
peab end selle aja jooksul mu-
gavalt tundma. Siis ta saab kes-
kenduda sellele, mis toimub la-
val. Teatrisse ei minda ju ka vai-
bale istuma, ikka toolile.

Millised eeldused peavad üld-
se olema, et saada heaks klou-

niks?
H: Sulle peab 
meeldima na-

li. Sa pead 
armastama 
publikut. 
Sa pead 
teda ko-
he nii väga 
armasta-
ma, et tahad 

talle rääkida 
neid häid lugu-

sid, mis sul on, sa 
tahad temaga jaga-

da seda ruumi ja sulle 
meeldib teda üllatada.

T: Sa ei saa teha seda nalja, 
rääkida seda anekdooti ega te-
ha seda trikki, mis sulle enda-
le ei meeldi. See on jälle mida-
gi, mis ma õppisin Vanalinna-
stuudios Eino Baskinilt. Et kui 
sa nalja räägid, siis peab see ka 
sulle endale tunduma naljakas. 
Kui sina näed seda koomilise-
na, siis sa suudad seda ka teis-
tele peegeldada. Eks see on ka 
nii-öelda harjutamise asi ning on 
ju halvemaid ja paremaid päevi 
selles mõttes, et mõni nali ühel 
päeval lõikab väga hästi ja tei-
sel päeval ei ole sina selles kon-
ditsioonis ja publikum on hoo-
pis teises konditsioonis jne. As-
jad peavad lihtsalt kokku män-
gima, et kõik õnnestuks hästi.

H: Mäletan meie kõige esi-
mest lavastust «Piip ja Tuut kont-
serdil», millest saidki tegelikult 
Piip ja Tuut üldse alguse. Seal 
oli üks poiss, kellele ema tuli 
pärast järele ja küsis, et kuidas 
oli. Laps vastas, et need Piip ja 
Tuut ei teadnud üldse, mis nad 
teevad. Ja kui pärast kaksküm-
mend aastat sama lavastuse män-
gimist jääb mulje, et nad ei tea, 
mida teevad, siis ma arvan, et 
asjad on päris õigesti, eks ole 
ju. Mulje, et kõik sünnib prae-
gu ja koha peal, on meil tegeli-
kult ikka üsna paika loksunud 
ja me oleme väga avatud selle-
le, mis saalist tuleb.

Teist on valmimas täispikk do-
kumentaalfilm ja ütlesite enne, 
et võite saladuseloori pisut ker-
gitada – mis laadi ekraanilugu 
sellest tuleb? Saan aru, et see 

on teie koostöö 25. aastapäe-
va puhul.

H: Sel ajal, kui seda tegema 
hakati, ei osanud veel keegi ar-
vata, mille puhul film tuleb. See 
oli viis aastat tagasi, kui haka-
ti filmima.

T: Võttemeeskond on meie-
ga kaasas käinud väga erineva-
tel sündmustel, ka välisreisidel 
Hiinas, Saksamaal ja Taanis. Ka 
meie lapsed on sellesse nüüd kaa-
sa haaratud – nende kasvamine 
ja elu meie kõrval on jäänud sa-
muti sinna filmi peale. Ega me 
täpselt ei teagi, mis sellest välja 
tuleb, sest meie ei ole selle fil-
mi tegijad.

H: Heilika Pikkov ja Liina Sär-
kinen on režissöörid, produtsent 
on Ülo Pikkov ja seda seltskonda 
on seal veel. Aga nüüd ma sain 
aru, et nad enam juurde ei filmi. 
Vaatavad seda tohutut materjali 
läbi ja järgmisel aastal peaks tu-
lema siis film välja. Me ootame 
ise ka huviga, et mis sellest saab.

T: Aga ühe asja üle on meil 
hea meel – teatav lõik meie te-
gevusest ehk siis Piibu ja Tuu-
du tegevusest on selle filmi abil 
dokumenteeritud. Samas ma te-
an, et kui me alustasime 25 aas-
tat tagasi sünnipäevadel esine-
misega, siis nii mõnigi issi võt-
tis oma VHS kaamera välja ja 
salvestas oma lapse sünnipäe-
va. Nii et me oleme kindlas-
ti väga paljude perede koduvi-
deote peal. See oleks tegelikult 
päris lahe mõte, et palun saat-
ke, saaks kokku sellise toreda 
kaleidoskoobi sama filmi tege-
mise käigus.

Kõikvõimalikud ringreisid nii 
Euroopas, Aasias kui ka Amee-
rikas on omaette tähiseks teie 
veerandsaja-aastases karjääris. 
Kui mõistetavad on Piip ja Tuut 
olnud mujal maailmas?

H: Tegelikult väga hästi mõis-
tetavad, kuna tundub, et ole-
me loonud sellise teatrivormi, 
millest on väga lihtne aru saa-
da ükskõik mis keeles vaataja-
tel. Nii et keel ei ole takistu-
seks olnud. Ühtlasi oli Toomas 
nii tubli, et alati, kui me kus-
kile riiki läksime, siis ta õppis 
seitse sõna selle riigi keeles sel-
geks. Mõnes keeles oli lihtsam, 
teises keeles jällegi märgatavalt 
raskem. Prantsuse keelega oli 
küll nii, et seal soovitati parem 
mitte öelda, sest publik ikka-
gi ei saavat aru. Ja kui me Ees-
tis arvasime, et väikesed vaa-
tajad tulevad meid pärast eten-
dust kallistama lihtsalt sellepä-
rast, et nad on näinud meid va-
rem ja on rõõmus taaskohtumi-
ne, siis Hiinas või Koreas tullak-
se ka meid pärast etendust kal-
listama, Indias samuti. Kusjuu-
res nad ei ole ju meid enne näi-
nud … siis me saime aru, et siin 
on miskit ja ma arvan, see mis-
ki saab olla ainult kübeke inim-
likkust ja siirust, mida me suu-
dame peegeldada.

T: Ja võib olla ka see, et kuna 
tullakse peredega siis emmed-is-
sid naeravad ka kogu südamest, 
ja ma arvan, et laste jaoks on see 
väga tähtis, et nad näevad oma 
ema-isa naermas.

Kuula intervjuud ka 
SoundCloudist saatena 
«Kultuuriamps»

«Üks laps ütles, et need Piip ja Tuut ei tea üldse, mis nad laval teevad,» räägivad Haide ja Toomas. «Kui pärast kahtkümmet aastat sama lavastuse mängimist jääb mulje, et me ei tea, 
mida teeme, siis on asjad päris õigesti. Mulje, et kõik sünnib praegu ja koha peal, on meil tegelikult ikka üsna paika loksunud.»  Albert Truuväärt

«Piip ja Tuut on sellised armsad tegelased, kes aita-
vad meil põgeneda päris maailmast. Üritustele tuleme 
ikka Piibu ja Tuuduna, sest neile on rohkem lubatud 
kui Haidele ja Toomasele,» räägivad klounidena esine-
vad näitlejad Haide Männamäe (52) ja Toomas Tross 
(56). Läti lavastaja kirjutas neile muusikali Tallinna ka-
rudest, sest Riias pole kunagi karud linna sattunud.

Väga  
hea meelega  

lähme puuetega  
laste ja eakate 

juurde.

Epohhi loov Hamleti etendus

• Piip ja Tuut on 1998. aastast tegutse-
vad Eesti klounid, keda mängivad 
Haide Männamäe (Piip) ja Toomas 
Tross (Tuut).

• Aastate vältel on Piip ja Tuut eri eten-
dusasutuste (Piip ja Tuut Teater, Piip 
ja Tuut Mängumaja jt) egiidi all esita-
nud nii klassikalisi tsirkuseetendusi ja 
klounaade kui ka traditsioonilisi teat-
ritükke maailmaklassikast Eesti nüü-
disdramaturgiani (William 
Shakespeare'i «Hamlet», Piret Jaaksi 
«Pobiseja»).  Kriitik Veiko Märka on 
nimetanud Piibu ja Tuudu versiooni 
«Hamleti» Eesti tõlgenduste seas 

epohhiloovaks. 
• 2014. aastal esinesid Piip ja Tuut tele-

konkursi «Klassikatähed» raames 
koos flötist Anni Ruuglaga, kes esitas 
Francis Poulenci flöödikontserdi. 

• Nad on teinud lastesaateid Eesti Te-
levisioonis, esinenud koos Tallinna 
Tehnikaülikooli puhkpilliorkestriga 
ning osalenud Eesti Vabariigi 100. 
aastapäeva koostöölavastuste prog-
rammis (lavastus «Cabaret Siberia», 
koos Läti teatriga TeatrisTT). Rahvus-
vahelistel ringreisidel on Piip ja Tuut 
käinud Euroopas, Aasias ja Ameeri-
kas.

siiamaani aeg-ajalt märkusi. Ehk 
oleme siis siiamaani ka arenemis-
võimelised. Meil on nimelt üks 
lavastus, mis on püsinud meie-
ga algusest peale – «Piip ja Tuut 
kontserdil».

Te mõlemad õppisite kõigepealt 
Tallinna pedagoogikaülikoolis 
näitejuhtimist ja seejärel Kopen-
haageni teatrikoolis The Com-
media School näitlejaks. Mis 
sundis lisaks näitlejaametile ka 
klounina töötama?

H: Juhus. Tegelikult juhus. 
See Taani kool oli ju selline, 
kus kogu praktiline näitlejaõpe 
käis läbi teatristiilide ja lihtsalt 
üks osa sellest õppest oli klou-
naad. Nii et õppisime siis näit-
lejaks klounaadi kaudu. See osa 
õppest lõppes klouni etendusega. 
Ja nii need klounid sinna esime-
se aasta lõppu meil jäidki. Järg-
misel aastal me seda teemat ei 
puudutanudki, aga siis jõudsi-
me Eestisse tagasi. Ühel päeval 
kutsus Toomase koolivend meid 
oma tütre sünnipäevale ja ütles, 
et kuulge, tulge ja tehke mida-
gi. Ta oskas kutsuda, sest selleks 
ajaks oli juba TV1-s käima läi-
nud «Kilpkonn Kipsi lastekas», 
kus me tegime kaasa. Aga nen-
de tegelastega oli samas muidugi 
üsna keeruline laste ette minna.

T: Ja siis me mõtlesime, et 
võime võtta kooliaegsed klou-
nikostüümid ja esineda nende-
ga. See oligi esimene etendus ja 
sellega oli asi tehtud. Ja kuida-
gi sealt hakkas ta niimoodi rul-
luma, et keegi kutsus juba järg-
misele sünnipäevale ja siis ju-
ba avasime Selvereid ja sõitsime 
hästi palju mööda Eestit ringi.

H: Meid hakati kutsuma 
väiksematesse kohtadesse, sa-
muti koolidesse, lasteaedadesse, 
suvefestivalidele, laatadele. Asi 
läks kohe käima, nii et me ise 
ei jõudnud mõelda midagi, võtsi-
me aga kogu aeg tööd vastu. Ja 
siis jõudsime ka oma teatrimaja 
avamiseni. Mõte tuli sellest, et 
me ei jaksa nii palju ringi sõita 
ja tore oleks oma kodu, ku-
hu inimesed saavad meid 
vaatama tulla. Siis me 
saaksime ka ise roh-
kem oma laste juures 
olla, kui see teater 
siin Tallinnas asub. 

Kuidas selle teatri 
sünd välja nägi?

H: Oleme ikka 
mõelnud, et kui olek-
sime olnud ärimehed või 
mingite teadmistega äri-
maailma toimimisest siis ilm-
selt ei oleks teatrit kunagi sün-
dinud. Aga näed – oli kaks to-
tut klouni, kes soovisid enda-
le teatrit teha, ja nad tegid sel-
le valu läbi. Pisaratega pooleks 
sai teatrimaja 2010. aastal ava-
tud, võtsime laenu, mida siia-
maani maksame, et saaks remon-
ti teha. Kusjuures esimene aasta 
ei saanudki seal remondi pärast 
midagi teha. Aga nüüd on meil 
käimas 14. hooaeg. Meie väike 
pesa on vast sobilik ka elu esi-
meseks teatrikülastuseks lastele. 
Loodetavasti on see selline ko-
dune paik, mis kohe ära ei eh-
mata. Pealegi on Piip ja Tuut siin 
tavaliselt alati olemas ega kao 
ära kuskile lava taha. Kui eten-
dus on läbi, saavad lapsed rää-

kida või kallistada, mida nad ka 
väga teha tahavad.

Kui te seda teatrit rajama hak-
kasite, kas kuskilt tuli toetust 
ka? Kultuurkapitalilt näiteks.

H: Ei tulnud. Ja ausalt öel-
des ei tulnud meie isegi selle 
peale vist, et üldse kellegi poo-
le pöörduda.

T: Olime tollal nii teatriring-
kondade kui tavavaatajate jaoks 
tundmatud. Meist ei arvatud 

midagi. Ja see arusaami-
ne, mida me üldse tee-

me, võttis ikka pikalt-
pikalt aega. Enamuse 
inimeste jaoks võr-
dub kloun tsirkuse-
ga. Kui tsirkus tu-
li, kuulus kloun sel-
le tsirkusega kokku. 
Aga vahepeal on tsir-

kus lihtsalt arenenud. 
Ja ka need tegelasku-

jud on leidnud teisi moo-
duseid esinemiseks. Mitte et 

meile tsirkus ei meeldiks, väga 
meeldib, ja me oleme ka tsirku-
ses esinenud koos Eesti artisti-
dega ning see on samuti väga-
väga põnev maailm.

Aga meie oleme teatriklou-
nid ja seda ka rõhutame. Ole-
me lihtsalt võtnud endale kaks 
tegelast, kes räägivad eri lugu-
sid. Ehk siis see on meie moodus 
teatrit teha. Ja ma arvan, see on 
ka midagi sellist, mida varem ei 
ole Eestis juhtunud. Et tulevad 
kaks inimest, kes otsustavad – 
nüüd teeme selle teatri ja män-
gime klounidena lugusid. Selli-
ne teater on Soomes, ühte-kah-
te teame ka Rootsis. Nii et vä-
ga palju neid ei ole.

Mida kõike Piip ja Tuut teatri la-
val teha saab?

T: Saab kõike teha ja aegade 
jooksul on tehtud ka. No pigem 
vist peaks ütlema nii, et Piip ja 
Tuut on andnud meile tiivad. La-
vastusi on selle 14 aasta jooksul, 
kui meil teatrimaja on olnud, 
saanud kokku ligi 40. Neist to-
sina jagu on endiselt repertuaa-
ris ja mängukavas. Ja need la-
vastused on tõesti seinast sei-
na. Me oleme klassikat teinud, 
Shakespearè i «Hamletit» män-
ginud, ja Estonia 100 aasta juu-
beli puhul paluti meil teha üks 
etendus, mis räägiks saja-aasta-
se Estonia loo. Ja siis me tegime 
koos Siim Aimla bändiga selli-
se tunniajase etenduse. Mängisi-
me seda Estonias, mis taas an-
dis meile võimaluse teha midagi 
muud, mingit muud teemat kä-
sitleda. Ja samas – püüda sada 
aastat ära rääkida ühe tunniga 
oli jälle mõnus väljakutse. Niisu-
gused väljakutsed on väga head 
kogu selle teatritegemise juures.

H: Oleme teinud ka muusikali. 
Meil on üks oma lavastaja, kel-
le poole me pöördume küll vä-
ga hea meelega. Läti mees Lau-
ris Gundars, kes hirmsasti armas-
tab muusikale. Nii et iga kord, 
kui tema on meie juurde jõud-
nud, siis on jälle ka Siim Aim-
la vaja punti saada. Siim kirju-
tab muusika ja meie laulame ja 
tantsime ja teeme kõike, mida 
loo jutustamiseks vaja on, ala-
tes «Hamletist» ja «Cabaret Si-
beriast» kuni nüüd värskeima 
muusikalini «Tallinna karud». 
Tore on see, kuidas lätlasel tek-
kis mõte kirjutada Tallinna ka-
rudest, sest Riias ei ole kunagi 
karu linna sattunud.

Selle kohta võib öelda, et suur-
vorm väikeses teatris – aga kui-
das ta ära mahub?

Oleme esinenud 
nii sünagoogis kui 

ka presidendi  
vastuvõtul.

Haldi Normet-
Saarma
haldi.normet-
saarma@ 
tallinnlv.ee

Haide ja Toomas on olnud veerand sajandit nii lavapartnerid kui ka abi-

kaasad.  
Aleksandr Gužov



Yosef Katz 
josef.kats@tallinnlv.ee

«Autoomanike sissetule-
kud on võrreldes tsaariaja-
ga vähenenud. Aga teede 
kvaliteet pole paranenud, 
need on katki ja vajavad sa-
geli remonti,» protesteeri-
sid autoomanikud sõjaeel-
ses Eesti Vabariigis auto-
maksu vastu, lisades, et kui 
maks veel kahekordseks 
tõuseb, peavad paljud ini-
mesed üldse autost 
loobuma.

Pealkiri, et autoomanikud po-
le mootorsõidukimaksuga rahul, 
ilmus ajalehe Päewaleht «Pealin-
na kroonika» rubriigis täpselt 
sada aastat tagasi – 1923. aas-
ta sügisel. Kui 19. sajandi lõpus 
olid sõiduautod mujal Euroo-
pas juba kanda kinnitamas, siis 
Tallinn neid esialgu ei vajanud. 
Linna territoorium oli väike, va-
hemaa ühest otsast teise  hõlp-
sasti läbitav jalgsi. Autod, nagu 
kõik äsja käibele tulnud teh-
nilised uuendused, aga maksid 
esialgu terve varanduse. Need 
olid kapriissed ja vajasid pide-
valt hoolt. Niisiis, suuremate sõi-
tude korral piisas Tallinnas ka 
vanadest tuttavatest voorimees-
test. Erand olid muidugi Toom-
peal elavad aadlikud, keda elas 
siin võrreldes teistega aga tühi-
ne arv. Suurem hulk autosid il-
mus tänavatele alles 20. sajan-
di alguses, vahetult enne esi-
mest ilmasõda. Kui 1908. aas-
tal oli Tallinnas kuus autot, siis 
1914. aastal juba 162. 

Kohe, kui Saksa leiutaja Karl 
Benz avas müügiks välja mõel-
dud iseliikuva bensiinimootori-
ga vankri, sündis idee seda mak-
sustada. See mõte tekkis Londo-
ni linnaisadel 1888. aastal – sa-
mal aastal, kui Revali tänavatel 
asusid sõitma trammvagunid, 
mida tõmbas, nagu tol ajal nal-
jatleti, «kahehobujõuline moo-
tor». Üleriigiline automaks keh-
testati esmakordselt kaks aasta-
kümmet hiljem USA-s peaaegu 
samaaegselt Ford T mudeli tu-
lekuga: esimene sõiduauto, mis 
sai avalikkusele kättesaadavaks. 
Juba 1907. aastal otsustasid Tal-
linna linnaisad esimest korda 
neile eraldi maksu kehtestada – 
naaberriigi pealinna Riia eesku-
jul. Kui Liivimaa halduskeskuses 
või pealinnas Peterburis arvesta-
ti maksusummat auto võimsuse 

järgi, siis Revali volikogu otsus-
tas võtta igalt autolt valimatult 
kümme rubla aastas. Kas seda 
oli palju või vähe? Hea võrdle-
va analüüsi annab kümme aas-
tat hiljem ajalehe Sakala lehekül-
gedel ilmunud materjal, mis kä-
sitleb maailmasõja põhjustatud 
inflatsiooniga seotud maksude 
tõstmist. Nii otsustasid Tallinna 
võimud 1917. aasta novembri lõ-
pus, et lahtise auto maks on tu-
leval aastal kümme rubla, kin-
nise auto pealt 20 rubla.

Saksa sõjavägi võttis  
autod käest

On alust arvata, et Tallinna 
riigikassa seda raha ei saanud. 
Järgmise aasta veebruari lõpus 
okupeeris linna Saksamaa, mil-
le sõjavägi rekvireeris oma va-
jadusteks omanikelt autod. Ilm-
selt ei võetud ka 1919. aastal 
automaksu. Mõtte juurde keh-
testada eraomandis olevatele 
sõidukitele eraldi maks naasis 
linnavõim sõna otseses mõttes 
poolteist kuud pärast Tartu ra-
hu sõlmimist. 1920. aasta märt-
sis teatas ajaleht Päewaleht, et 
aasta lõpuks peavad isiklike ho-
buvankrite omanikud maksma 
30 marka ja autode omanikud 
100 marka hobujõu eest. Juhul, 
kui sõiduk oli mõeldud mitte 

isiklikuks tarbeks, vaid reisija-
te veoks, oli maks poole väik-
sem. Veoautode omanikud pidid 
maksma 25 marka mootori ho-
bujõu kohta. Tähelepanuväärne 
on, et täpselt sama proportsioon 
kehtestati mootorpaatide oma-
nikele – olenevalt nende otstar-
best. Aga purjejahi ülalpidami-
ne polnudki nii kallis, see maksis 
120 marka, olenemata jahi  suu-
rusest. Sama 1920. aasta mais 
toimunud volikogu koosolekul 
täpsustati automaksu tasumi-
se tähtaegu. Maismaasõiduki-
tel sai selleks 15. juuli, veesõi-
dukitel 15. mai. Kaks nädalat 
pärast märgitud tähtaja möö-
dumist oli linnal õigus võlgni-
kele trahv määrata. Maks ker-
kis koos inflatsiooniga ning ju-
ba kolm aastat pärast asutamist 
tuli tõsta automaksu. 

«Kuna linnal on vaja teha pal-
ju oma majanduse renoveerimis-
töid ja olemasolevad maksualli-
kad on ebapiisavad, on finants-
komisjon sunnitud maksude re-
visjoni tegema,» kirjutas Päewa-
leht 1923. aasta sügisel. Pärast 
tuliseid arutelusid otsustati tõs-
ta linnas peetavate koerte mak-
su seniselt 300 margalt 500-le. 
Igat liiki sõidukite makse kergi-
tas linn kaks korda. Ka jalgratas-
tele hakkas kehtima 200-marga-

ne aastamaks. Selge on see, et 
kohaliku võimu algatus ei teki-
tanud autoomanikes entusiasmi. 
Pigem vastupidi – juba oktoobri 
keskel olid nad sunnitud pöör-
duma avaliku kirjaga linnaisa-
de poole. See tõi välja, et auto-
maksumäär oli ilma tõstmiseta 
piisavalt kõrge – ja kui seda ka-
hekordistada, siis oleks kõige tu-
lusam autost loobuda.

Vastumeelsed 
võlgnikud

Samuti rõ-
hutas kiri, et 
autoomani-
ke sissetu-
lekud on 
võrreldes 
tsaariaja-
ga vähe-
nenud. Aga 
teede kvali-
teet pole para-
nenud, need on 
katki ja vajavad sa-
geli remonti.

«Kuna 1924. aasta maksu-
tõus on juba kinnitatud, siis se-
da muuta ei saa ning seetõttu 
jättis linnavalitsus autoomanike 
soovi vastuseta,» teatas Päewa-
leht lugejatele.

Kuid siiski pole aus süüdista-
da saja aasta tagust linnavõimu 

liigses rahaarmastuses ja täie-
likus ükskõiksuses autoomani-
ke suhtes.

Nii otsustas Tallinn 1926. aas-
tal vabastada Punase Risti Selt-
sile kuuluvad kiirabiautod auto-
maksust – põhjendades otsust 
arstiabi tähtsusega.

Siiski oli ka vastupidiseid näi-
teid. Nii selgus 1929. aastal, et 

pealinnas akrediteeritud välis-
riikide aukonsulid said 

tasuta autonumb-
rid – ja tegid sel-

lest vale järel-
duse. Linna-
võim pidi 
avaldama 
selgitu-
se: tasu-
ta numbri 
väljastami-

ne ei tähen-
da, et auto-

omanik ei pea 
tasuma kohustus-

likku automaksu.
Puudujääk, mis ulatus 

kokku 1260 kroonini, saa-
di lõpuks konsulaatidelt täie-
likult kätte. Ja soodustingimus-
tel numbrimärke väljastades 
otsustati, et vastav maks tu-
leb tasuda kohe pärast märgi 
kättesaamist.
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Oktoobri alguseni saa-
vad  Kristiine elanikud tut-
vuda linnaosavalitsuse ja 
piirkonnapolitseinike töö-
ga ning linnaosas käimas 
olevate projektidega.

«Esimesed hoovikohtumi-
sed on osutunud edukaks – 
kõige esimesel kohtumisel tut-
vustasime Sõstra 1a hoovi re-
konstrueerimise eskiisprojek-
ti, mille vastu tunti elavat hu-
vi,» ütles linnaosavanem Jaa-
nus Riibe. «Mõlemal päeval 
oli rahvast rohkelt, mis näi-
tab, et kodanikud on aktiiv-
sed ja huvitatud oma kodu-
linnaosa arengust. Järgmine 
hoovikohtumine toimub ju-

ba Järve asumis, Alajaama 1 
korvpalliplatsil ning oodatud 
on ka need, kes ise piirkon-
nas ei ela.»

Kohtuda saab linnaosava-
litsuse sotsiaalhoolekande ja 
ka linnamajanduse osakonna 
töötajatega, et neilt nõu küsi-
da. Samuti osalevad kohtumis-
tel politsei ning munitsipaal-
politsei esindajad, et arutada 
nende töövaldkonda. Miljöö-
väärtuslike piirkondade hoo-
vides on kaasas Tallinna lin-
naplaneerimise ameti miljöö-
alade spetsialist.

Hoovikohtumised toimu-
vad teisipäeviti ja neljapäevi-
ti algusega kell 18. 

Kesklinna haljasaladel oo-
tab huvilisi spetsiaalselt 
sünnipäeva puhul üles sea-
tud 30 kiike,  sotsiaalkesku-
ses esineb aga Bonzo.

Kesklinna valitsuse teenin-
dussaalis (Nunne 18) on ava-
tud mininäitus «Kesklinn aas-
tal 1993», mis meenutab mõ-
ningaid toonaseid tarbeese-
meid. Vaadata saab fotosid too-
nasest ajast ning saab sirvida 
1993. aasta meediaväljaandeid. 
Koos näitusega on avatud ka au-
dioretk «Kesklinn 30 aastat ta-
gasi», mille käigus  saab külas-
tada 30 rohkem ja vähem tun-
tud kesklinna paika koos ajas-
tukohaste meenutustega. Audio-
retke saab igaüks endale telefo-
ni laadida lingilt https://app.na-
vicup.com/?eventID= 3701&re-
direct_back=true või kasutades 
QR-koodi:

19.–21. septembrini ootavad 
huvilisi laulva revolutsiooni tee-
malised giidituurid lauluvälja-
ku külastuskeskuses (eelregist-
reerimisega, info täpsustamisel).

Mõiste «laulev revolutsioon» 
pani ajalehes Sirp ja Vasar kirja 
kunstnik ja poliitik Heinz Valk 
17. juunil 1988. Laulev revolut-
sioon on meie lähiajalugu – aas-
tad 1987-1991. Seda aega on ni-
metatud ka perestroika ja ava-
likustamise ajaks, aga just Bal-
ti riikides toimunud sündmu-
sed olid seotud meie laulutra-
ditsiooniga. Lauluväljak muutus 

sel ajal üheks keskseks kohaks, 
kus rahvas kogunes ja sai ühis-
tegevuses innustust viia ühis-
konnas läbi uuendusi. Maailma 
jaoks olid sündmused Eestis ka 
vägivallatu vastupanu aeg. SA 
Tallinna Lauluväljak on loonud 
külastuskeskuse, kus saab tutvu-
da nii meie laulupeo traditsioo-
niga kui ka lähiajalooga, aasta-
tega 1987-1991 just meie laulu-
väljaku loo kaudu.

25. septembril kell 14 tähis-
tab Kesklinna sotsiaalkeskus 
(Liivalaia 32, sissepääs maja sise-
hoovist) linnaosa sünnipäeva 
Bonzo  kontserdiga.   Pakutak-
se kohvi ja suupistet. Registree-
ru hiljemalt 20. septembriks in-
folauas või tel 646 6123.

28. septembril kella 17-20 
on Õpetajate majas (Raekoja 
plats 18) kavas tantsuõhtu «Aas-
ta siis oli 1993». Lavale astub 
Härra Kuu.

Kesklinna haljasaladel ootab 
huvilisi spetsiaalselt sünnipäeva 
puhul üles seatud 30 kiike. Tore-
dad kiiged asuvad Tornide välja-
ku pargis, Toompargis, 
Poolamäel, Lembi-
tu pargis, Rävala 
pst-l, Piiskopi 
aias, Hirve-
pargis, Ko-
du pargis, 
Tuvi par-
gis, Vir-
malise hal-
jakul (Lu-
ha 35 ta-
ga), Tiigives-
ki pargis, Kad-
riorus ja Aegna 
saarel.

Septembris algab ka 
laste joonistusvõistlus «Kesk-
linn 30 aasta pärast». Saadetud 
töödest kujuneb virtuaalgalerii 
Kesklinna valitsuse kodulehele 

ja Facebooki lehele ning linna-
osa seab žürii valitud tööd üles 
oktoobris Politseiparki.

Septembris käivitab Kesk-
linna valitsus ka oma 

Facebooki lehel 
konkursi «Kesk-

linn 30 aastat 
tagasi», mil-
le raames 
kogub lin-
naosa pil-
te, videoid 
ja lugusid, 
mis on seo-

tud 30 aas-
ta vanuse 

Kesklinnaga.
Kogu sep-

tembrikuu jooksul 
pääsevad kõik 1993. aas-

tal sündinud tallinlased Raua 
sauna üldsaunadesse tasuta. Sa-
muti loositakse külastajate va-
hel välja 30 korra pääse.

Tõenäoliselt pärineb 
Eestimaa Rüütelkonna hoo-
ne laest avastatud lõuendile 
kantud maal ehk plafoon-
maaling 17. sajandi lõpust, 
hoone valmimise ajast. 
Üheksast lõuendipaanist 
koosneva maali suurus on 
kokku 60 m2, mis teeb sel-
lest seni Eesti suurima oma-
taolise maalingu. 

«See, mis siin restaureerimi-
se käigus avanema hakkab, on 
enneolematu. Raske uskuda, et 

maal on nii hästi säilinud! See on 
tehtud  õlivärvidega, mis kõik se-
gati kohapeal. Protsess on olnud 
ka kunstnikule väga keeruline, 
seda enam hämmastav on tema 
virtuoossus,» ütles kunstiaka-
deemia professor Hilkka Hiiop.

Maalingu täpne süžee veel sel-
gub, kuid juba praeguseks paljas-
tunud detailid viitavad antiikalle-
gooriatele. Kunstniku isiku koh-
ta veel midagi teada ei ole, tol 
ajal töid ka ei signeeritud. «Loo-
detavasti suudame leida arhiivi-
dokumendid, kus on fikseeritud 

leping kunstnikuga, või siis vaa-
data, mis tol ajal siin kunstielus 
toimus ja kes võis sellise kvali-
teediga tööd teha,» mainis Hiiop.

Maalingute taastamisega ta-
hetakse valmis saada aasta pä-
rast. Siis lähevad need tagasi alg-
sesse asukohta Rüütelkonna hoo-
nesse, mida renoveeritakse Ees-
ti riigi esindushooneks.

Seni on Tallinnas leitud viis 
plafoonmaalingut, väljaspool 
Tallinna kolm. Suuruselt teine, 
40-ruutmeetrine maal asub Ku-
ressaare raekojas.

Kristiine ootab elanikke 
hoovikohtumistele 
ametnikega

Kesklinn tähistab sünnipäeva 
ajalootuuride ja tantsuõhtuga

Rüütelkonna hoone laest tuli päevavalgele hiigelsuur maaling 

25. septembril kell 14 tähistab Kesklinna sotsiaalkeskus linnaosa sünnipäeva Bonzo kontserdiga.  Scanpix

1920ndate Tallinna autoomanik pidi olema jõukas või sõitma taksot, et auto hinda tagasi teenida. Autojuht peenema rahvaga Näituste väljaku ees.  
 Karl Akel/Eesti rahvusarhiiv

Tule lindude 
rõngastamist 
vaatama!
6. septembril avati Paljassaare 
hoiualal linnuvaatlus- ja rõn-
gastuskeskus, mille eesmärk 
on äratada linlastes huvi loodu-
se tundmise ja hoidmise vastu. 
Keskusel on matkaauto ja püü-
nisvõrgud ööpäev läbi kasuta-
miseks. Uus keskus loob pare-
mad võimalused lindude vaat-
luseks ja rõngastamiseks ning 
ka koolidele õppetundide kor-
raldamiseks. 13. septembrini 
saab tutvuda lindude vaatluse 
ja rõngastamisega Paljassaa-
rel, selleks tuleb registreeruda 
linda.metsaorg@mail.ee 
 

Lasnamäe  
palub elanikelt 
abi rotirohkete 
alade leidmisel
Septembri teises pooles on ka-
vas alustada taas rotitõrjega 
Lasnamäe linnaosas. Koosta-
tud on nimekiri rotirohketest 
kohtadest ning linnaosavalit-
sus palub elanikel seda täien-
dada aadressil ilja.snitko@tal-
linnlv.ee. «Täielikult rottidest 
vabaneda pole võimalik,» nen-
tis linnaosavanem Julianna 
Jurtšenko. «Kuid kui nende po-
pulatsioon kasvab liiga suureks 
ja elanikke häirivaks, tuleb ette 
võtta karmimad meetmed.» 
Rotitõrjega alustatakse esialgu 
12 piirkonnas: Liikuri t ääred ja 
külgnevad alad; Lindakivi kes-
kuse juures ja Koorti t; Raadiku 
8 ümbruses; Liikuri 20 ümbru-
ses; Kalevipoja põik 3 ja Kalevi-
poja põik 5 ümbruses; Kärberi 
32, 26, 24 ümbruses; Vikerlase 
5 ümbruses; Kalevipoja põik 10 
ümbruses; Asunduse 3-5-7 
ümbruses; K. Kärberi tn 22a 
prügimaja juures; Läänemere 
22 ümbruses; Mustakivi tunne-
liga külgnevatel aladel.

Noored astuvad 
kolmeks päe-
vaks volinike 
kingadesse

30. septembrist 2. oktoobrini 
toimub 14-21-aastastele pea-
linna noortele linnavolikogu si-
mulatsioon, mille eesmärk on 
suurendada noorte kodani-
kuaktiivsust ja kaasatust polii-
tikasse. «Noori kaasates nad 
mitte pelgalt ei õpi demokraa-
tiat ega kodanikuks olemist, 
vaid tunnetavad end ühiskon-
na täisväärtusliku liikmena. 
Linnavolikogu simulatsioon ai-
tab mõista selle toimimist – 
noored saavad luua määruste 
eelnõusid ja korraldada läbi-
rääkimisi,» ütles linnavolikogu 
esimees Maris Sild. 
Kohtade arv on piiratud ja va-
jalik on registreerimine, seda 
saab teha 25. septembrini.

Septembri jook-
sul pääsevad 1993. 

aastal sündinud tal-
linlased tasuta 

Raua sauna.

Hoovikohtumiste kuupäevad  
ja asukohad:
• 12.septembril  Järve raud-

teejaamas (Alajaama tn 
1);

• 14. septembril Västriku 
bussipeatuses (Tondi tn 
48 ees);

• 19. septembril Lilleküla 
asum (Nõmme tee 23 
hoov);

• 21. septembril Lilleküla 
asum (Kotka tn 6 hoov);

• 26. septembril Tondi asum 
(Seebi tn 34);

• 28. septembril Kuldnoka 
tänav 10 ja 12 hoov (Kuld-
noka tn 12a);

• 3. septembril Endla tn 51 
hoov (Endla tn 49b).

TEATED DETAILPLANEERINGUTEST

Tallinna Kesklinna Valitsus ning Tallin-
na Linnaplaneerimise Amet avalikus-
tavad ajavahemikul 26.09.-09.10.2023 
Tallinna Linnavalitsuse 14.02.2018 
korraldusega nr 220-k vastuvõetud 
0,17 ha suuruse maa-ala kohta koosta-
tud A. Adamsoni tn 20, A. Adamsoni tn 
20a kinnistute ja lähiala detailplanee-
ringu (DGE Eesti OÜ töö nr 2220/15).
Planeeritud maa-ala asub Kesklinnas, 
Paldiski maantee, Eha tänava, A. Adam-
soni tänava ja Ao tänava vahelises kvar-
talis.
Detailplaneering on koostatud eesmär-
gil moodustada A. Adamsoni tn 20d kin-
nistust, A. Adamsoni tn 20 kinnistust ja 
A. Adamsoni tn 20a kinnistust piiride 
muutmise teel üks elamumaa sihtotstar-
bega ja üks äri- ja elamumaa sihtotstar-
bega krunt, määrata moodustatavale 
elamumaa sihtotstarbega krundile ehi-
tusõigus kuni 3 maapealse (3. korrus on 
ülejäänud korruste suhtes tagasiastega) 
ja 1 maa-aluse korrusega mitme korteri-
ga elamu ehitamiseks, määrata moo-
dustatavale äri- ja elamumaa sihtotstar-
bega krundile ehitusõigus krundile jääva 
2-korruselise hoone järgi ning kruntide 
kasutamise tingimused. A. Adamsoni tn 
20 kinnistul paikneb 2-korruseline ela-

mu. Elamu on teemaplaneeringu „Tallin-
na Kesklinna miljööväärtuslike hoones-
tusalade piiride ning kaitse- ja kasuta-
mistingimuste määramine” kohaselt vä-
ga väärtuslik ja see säilitatakse.
Planeeritud ala Tallinna üldplaneeringu 
kohane maakasutuse juhtotstarve on 
korruselamute ala, mis on mõeldud põ-
hiliselt kahe- ja enamakorruselistele kor-
terelamutele, kus võivad paikneda kõik 
elurajooni teenindavad asutused, kau-
bandus-teenindusettevõtted, garaaži-
kooperatiivid jm. Detailplaneering on 
kooskõlas Tallinna üldplaneeringuga.
Detailplaneeringu materjalidega saab  
tutvuda 26.09.-09.10.2023 tööpäeviti 
Tallinna Kesklinna Valitsuses (Nunne tn 
18) ja Tallinna Linnavalitsuse infosaalis 
(Vabaduse väljak 7). Samuti Tallinna pla-
neeringute registris veebiaadressil htt-
ps://tpr.tallinn.ee/  (detailplaneering nr 
DP039960).
Avaliku väljapaneku jooksul on igal isikul 
võimalus avaldada detailplaneeringu 
kohta arvamust e-posti aadressil kesk-
linn@tallinnlv.ee või posti teel.

 Ahtri tn 3 kinnistu ja lähiala detailpla-
neeringu avaliku väljapaneku ja arute-
lu tulemused

Tallinna Kesklinna Valitsuses oli 20.06.-
19.07.2023 võimalik tutvuda Ahtri tn 3 
kinnistu ja lähiala detailplaneeringuga. 
Avaliku väljapaneku jooksul linnaosas 
dokumentidega tutvumas kodanikke ei 
käinud. Esitati 4 ettepanekuid ja vastu-
väiteid sisaldavat arvamust.
30.08.2023 toimus Tallinna Kesklinna 
Valitsuses Ahtri tn 3 kinnistu ja lähiala 
detailplaneeringu avalik arutelu. Arute-
lust võtsid osa huvitatud isiku esindajad, 
detailplaneeringu koostaja esindajad, 
arvamuse esitanud isiku (AS Tallinna 
Sadam) esindajad ning Tallinna Linna-
planeerimise Ameti ja linnaosa valitsuse 
ametnikud. Huvitatud isiku esindaja tut-
vustas koostamisel olevat arhitektuur-
set eskiisprojekti ning eskiislahenduse 
3D vaateid. Arutelul käsitletud olulise-
mad teemad puudutasid katusehaljas-
tuse ja avalikku linnaruumi haljastuse li-
samise võimalusi, hoonestuse liigenda-
mist ning jalakäijate läbipääsu kvartalist. 
Detailplaneeringu edasise menetlusega 
tegeleb Tallinna Linnaplaneerimise 
Amet.

 Tallinna Linnavalitsus otsustas 30. au-
gusti 2023 istungil:
korraldusega nr 765:

jätta algatamata Akadeemia tee 28 kin-
nistu detailplaneering, mille koostamise 
eesmärgiks on määrata kinnistule ehi-
tusõigus kuni 6-korruselise ärihoone 
ehitamiseks, kus 5. korrusel on hostel ja 
esimesel korrusel lahtine parkimiskorrus
Detailplaneeringutega saab tutvuda Tal-
linna planeeringute registris https://tpr.
tallinn.ee/

Kutse Maa-ameti dünaamilistes han-
kesüsteemides osalemiseks. 
Palume kohalikel omavalitsustel või-
malusel avaldada kohalikus väljaan-
des teade Maa-ameti poolt üles pan-
dud dünaamiliste hankesüsteemide 
kohta järgmises sõnastuses: „Maa-
amet tellib riigimaade hooldustöid rii-
gihanke korras. Tööde tellimiseks on 
muuhulgas riigihangete registri ülesse 
seatud alljärgnevad dünaamilised 
hankesüsteemid, millega on kõigil et-
tevõtetel võimalik jooksvalt liituda: · 
„Maaparandusobjektide remont- ja 
ehitustööd (Maa-amet)“ viitenumber 
264752 – maaparandusobjektide ja 
rajatiste remont- ja ehitustööde telli-
miseks. · „Maaparandusobjektide pro-
jekteerimine (Maa-amet)“ viitenum-
ber 264571 – projektide tellimiseks. · 

„Raietööde tellimine (Maa-amet)“ vii-
tenumber 263359 – mahukamate 
raietööde tellimiseks. · „Riigimaadel 
paiknevate ehitiste remont- ja lammu-
tustööd (Maa-amet)“ viitenumber 
245631 – ohtlike ja lagunenud ehitis-
te remontimise, ohutustamise või 
lammutamise tellimiseks. · „Riigimaa-
del jäätmete likvideerimine (Maa-
amet)“ viitenumber 245510 – jäätme-
te koristamise ja utiliseerimise tööde 
tellimiseks. · „Üldhooldustööde teos-
tamine riigimaadel (Maa-amet)“ viite-
number 241476. Hange on üles sea-
tud puhkudeks kui Maa-ametil on 
erandkorras vaja leida niitmiseks ning 
talviseks lume- ja libedusetõrjeks kii-
relt uut lepingupartnerit. Kutsume 
Teid liituma Maa-ameti dünaamiliste 
hankesüsteemidega.“ Juhul kui teate 
avaldamine on tasuline, palume sel-
lest eelnevalt teavitada. Kui Teile on 
teada kohalikke ettevõtteid, kes oleks 
huvitatud Maa-ametil hangetes osa-
lemisest, siis palume võimaluse korral 
neile infot jagada. 
Lugupidamisega, Eveli Vanamb riigimaa 
haldamise osakonna hoolduse büroo ju-
hataja. Kerli Lõhmus 5699 7183 kerli.
lohmus@maaamet.ee.

SAJA AASTA TAGUNE AJALEHT: 
Omanikud peavad automaksu kõrgeks

Inflatsioon tõi ka 
jalgrataste omani-
kele 200-margase 

aastamaksu.
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Pirita vaba aja kes-
kus kutsub põnevaid 
huviringe avastama
Pirita vaba aja keskus kutsub sel sügisel 
avastama uusi enesearenguvõimalusi 
huviringides. Kokku pakutakse üle 30 hu-
vitegevuse võimaluse. Beebid koos em-
mede-issidega on oodatud loovustoa 
ning muusika ja liikumise tundidesse. Li-
saks mitmekülgsetele jooga ja pilatese 
stiilidele pakutakse ka meestele mõeldud 
pilatesetunde. Uued juhendajad toovad 
Piritale ka õrna biodünaamilise hingami-
se grupiseansid ja haapsalu salli kudumi-
se oskuse. Pirita päevakeskus ootab liik-
meid lauljate ridadesse, seenioride tant-
sugruppi ja mälutreeningule. 
 

Mustpeade majas  
on avatud muusikale 
pühendatud näitus
Augustis avas Tallinna kammerorkester 
Mustpeade maja galeriides ja vahesaali-
des püsinäituse olulistest hetkedest oma 
30-aastases tegevusajaloos. Näitus toob 
huviliste ette muu hulgas Erkki-Sven 
Tüüri enim mängitava teose «Action.Pas-
sion.Illusion» saamisloo, aga  ka Arvo 
Pärdi tuntuima teose «Te Deumi» publiku 
ette jõudmise loo. Rohkem infot näituse 
kohta: www.filharmoonia.ee/tko/meedia/
naeitus 

Tule Nõmme turu  
hoidistefestivalile!
23. septembril kl 11-15 ootab Nõmme tu-
rul huvilisi hoidiste festival ning konkurss, 
millest on oodatud osa võtma koduko-
kad. Võistlusele saab tuua nii magusaid 
kui soolaseid hoidiseid: kurke, seeni, sa-
lateid, kompotte, moose, marmelaade 
jne. Konkursil osalemiseks võib võistlus-
hoidise tuua Nõmme turule juba varem 
(helistades ette tel 521 8329) või hilje-
malt 23. septembril kl 10-11 hoidistefes-
tivali konkursi sildiga lauda. Lisada tuleb 
osaleja kontaktandmed (nimi, telefon) 
ning info hoidise koostisainete ja valmis-
tamiskäigu kohta. Festivalil toimub ka 
laste hoidistesiltide joonistusvõistlus, 
millel osalemiseks on vaja tuua paberile 
joonistatud võistlustööd 23. septembril 
kell 12-13 Nõmme turule vastava sildiga 
lauda. Terve festivalipäeva tegutseb tu-
rul laste kokakool ning välialal tegutseb 
sügisturg, kus igaüks saab müüa oma 
hoidiseid, sügisande jms. Vaata lisa tal-
linnaturud.ee

LASTEKIRJANDUSE KESKUS  
OOTAB LUGUSID  
MUINASJUTUVÕISTLUSELE
 Lastekirjanduse keskus kutsub 11-15-aastasi lapsi osale-
ma Sten Roosi nimelisel 32. muinasjutuvõistlusel, kuhu  oo-
datakse jutte vabalt valitud teemal. Tekstide soovitav pik-
kus on 1-2 A4 lehekülge. Lood palutakse saata 15. jaanua-
riks 2024 elk@elk.ee või lastekirjanduse keskusesse aad-
ressil Pikk 73, Tallinn 10133. Tööle palume lisada muinasju-
tu autori nimi, vanus, kool, klass ja juhendaja nimi. 
Tulemused tehakse teatavaks järgmisel aastal 8. juunil.

Minu  
TALLINN

Väga tore, kui Pirital saab  
lilli korjata ja pärga punuda
kommunikatsiooniekspert Barbi Pilvre 

Pirita linnaosa elanikuna olen ma väga õnnelik, et siin on  
näiteks teeäärsed haljasalad juba tänavu niitmata jäetud. 
Oli väga ilus vaadata, mis taimed kõik seal hakkasid 
kasvama. Väga kaunis oli ka Maarjamäe memoriaali 
ümbrus. Nõlvadel, mida on igal aastal üritatud nülgida, 
lokkas  täielik õitemeri. Üks mu tuttav käis seal lapse-
ga ja kiitis, et nii tore, nüüd saab isegi pärga punuda. Ka 
kahe tee vahelised kitsamad ribad võiks minu meelest 
niitmata jätta.  Muidugi peab sealt aeg-ajalt maltsa ja 
suurt jurakat hobuoblikat eemaldama, need ei ole ilus 
vaadata. Aga maran ja jumikas las olla, need on väga ilu-
sad. Ja raudrohtu on sel aastal kõvasti kasvanud oma val-
gete õiekestega. Ja kui on palju ilusaid  looduslikke taimi, 
siis on ka palju putukaid ja palju linde. Mina olen küll kahe 
käega selle poolt, et vähem niita või jätta üldse niitmata, 
see on igati kooskõlas Tallinna kui Euroopa rohelise pea-
linna vaimsusega.

• Linn uurib elanikelt, kus ja kui palju võiks järgmisel aastal muru niitmata jätta, et asfaldiga kaetud  
tänavate ääres oleks rohkem loodust. Pealinn küsis sellel teemal arvamust ka tuntud linlastelt.

BARBI PILVRE: Rõõm on vaadata, 
 kui nülitud muru asemel lokkab õitemeri

Kui üldse linna  
rohealasid ei niida, 
saab sellest lõpuks  
läbitungimatu võsa
Arhitekt Irina Raud

Seda ei saa niimoodi nip-
sust öelda, et jätame lin-
na rohealad niitmata. 
Kui meil on kitsas ro-
heline riba näiteks 
Kentmanni tänava ää-
res ja me ütleme, et 
nüüd me seda ei niida, 
siis võib-olla esimesel 
suvel polegi midagi hul-
lu.  Aga järgmisel aastal 
võivad seal pead tõsta juba 
teised, võimsamad taimed, mis 
meile nii väga ei pruugi meeldida. Niit-

mata jäetav ala peab olema suur, ku-
sagil tänava ääres olev meetrine rohe-
riba tuleb igal juhul ära niita. 
Miks see rohu niitmata jätmine siis üld-
se päevakorral on? Ma arvan, et selle-

ga peegeldame me suhteliselt 
väikses Tallinnas suurte 

linnade probleeme. 
Neis linnades on 

inimestel loodu-
sesse minekuks 
vaja tunde, meil 
saab seda aega 
lugeda pigem 
minutitega. Mi-
nu kogemus üt-

leb, et niidud olid 
meil varem ilusad 

selle tõttu, et seal 
liikusid loomad, kes 

sõid rohtu ja ühtlasi  hool-
dasid maad.Teeääri ja pikniku-

platse tuleks niita, 
vähem käidavates 
kohtades lokaku aas
Maastikuarhitekt Sulev Nurme

Elurikkuse koha pealt on hea, kui nii pal-
ju ei niideta, näiteks kevadel Tornide väl-
jakul avanev pilt oli väga kena. 
Aga tuleb silmas pidada, et 
peale õitsemise lõppu 
tuleks need taimed 
siiski maha niita ja 
ära vedada. Seda, 
mis niitmisel tekib, 
ei saa rohealadele 
jätta, kui taha-
me,  et ka järgmisel 
aastal saaksid need 
karikakrad ja kellukad 
seal kasvada ja õitseda. 
Kui niide jääb paksult hal-
jasaladele peale ja hakkab 

seal kõdunema, tekitades rohkem or-
gaanilist ainet, siis saab see pinnas 
soodsamaks igasugustele pioneerliiki-
dele ja naadile ning kenad aasalilled 
süüakse välja. Need pole enam nii ilusad 
silmale ja vaesestub ka elurikkus. Linn 
on inimeste elupaik ja ka oma rohealasid 
peaksime hooldama mõistusega. Tee 
ääred tuleks ikka pikkadest kõrtest puh-
tad hoida. Ja niisugused kohad peavad 

kindlasti olema, kus inimesed 
saaksid muru peal käia, 

piknikku pidada, lem-
mikloomaga jaluta-

da. Kus keegi eriti ei 
käi, seal võib rahu-
meeli olla lilleaas. 
Omaette lugu on 
iluparkidega. Ei 
tule ju kõne alla, et 

me laseme Kadrio-
ru hoolitsetud lille-

peenarde vahel või 
presidendi lossi kõrval 

heina vohama.

Parkidesse võiks 
panna ka mesitarud
Kunstnik Tauno Kangro

Idee rohealasid mit-
te pidevalt niita 
on põnev. Aga 
peab vaatama, 
et kõrgem ro-
hi ka sellesse 
kohta sobib, 
et ümbrus ja 
maastik seda 
soosib. Parki-
desse võiks 
panna mesilasta-
rusid, las nad siis 
sumisevad seal. Tore, 

kui mesilastel on linnas rohkem tööd. 
Aga samas on niitmata rohi mõnes ko-
has silmale harjumatu. Näiteks linna-

pargis, kus on lilled ja ilupõõ-
sad, see ei sobi. Mulle 

meeldib, et sellest as-
jast räägitakse, et 

üldse meie linna ro-
helusest ja parki-
dest jälle rohkem 
kõneldakse. Tal-
linnas on ju väga 
ilusad pargid, ja 
muide, neis võiks 

olla ka rohkem 
skulptuure. Ma 

mõtlen dekoratiivs-
kulptuure, mitte poliitili-

si.

Laval on lisaks Marjamaale 
Jussi Lehtonen, Heiko 
Remmel ja erikülalisena 
Chad Lefkowitz-Brown. 

Rahvusvaheliselt tunnustatud 
Eesti jazzpianist Holger Marja-
maa annab koos sõpradega sep-
tembris Eestis kolm suurt kont-
serti: 13. septembril kell 19 Ale-
xela kontserdimajas, 14. septemb-
ril Tartus Vanemuise teatris ja 
16. septembril Narvas Vaba La-
va saalis. Laval on lisaks talle 

veel Jussi Lehtonen, Heiko Rem-
mel ja erikülalisena Chad Lef-
kowitz-Brown. 

Korraldajad on otsustanud te-
ha muusikakoolide pedagoogi-
dele ja õpilastele sooduspakku-
mise, et kõik huvilised saaksid 
kontsertidest osa ja see ei jääks 
piletihinna taha. 

 Selleks tuleb Piletilevi müü-
gikeskkonnas rakendada soodus-
koodi MUUSIKAKOOL. Nii saab 
soetada 40-eurose pileti küm-
ne ja 60-eurose pileti 15 euro-

ga. Kohad saalis ja kontsertide 
kuupäevad jäävad koolide vali-
da. Sooduspakkumine muusika-
koolide pedagoogidele ja õpilas-
tele saab võimalikuks tänu Esti-
ko Grupile ning Neinar ja Kris-
to Seli asutatud MTÜ-le Märka 
Järgnevat Põlvkonda. 

Piletid on müügil Piletilevis 
https://www.piletilevi.ee/est/pi-
letid/holger-marjamaa-trio-ft-
chad-lefkowitz-brown-85934/

Holger Marjamaa kontsert 
muusikakoolidele soodushinnaga

Loe Pealinna  
veebis:   

PEALINN.EE


